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ΓΕνΙΚή ΣυνΕλΕυΣή 2018
ΕπιμΕλΕια: ΕλΕυθΕρια Κωσταντη- αντζΕλα Κοντου

T
ην Κυριακή 28 ιανουαρίου 2018 πραγματοποιήθηκε η Γενική συνέλευση του συλ-
λόγου μεσοτοπιτών λέσβου «ή Αναγέννηση» και διενεργήθηκαν οι αρχαιρεσίες 
για την ανάδειξη νέου Διοικητικού συμβουλίου. παρακάτω ακολουθεί συνοπτική 

περίληψη των πρακτικών. 
το προεδρείο Γενικής συνέλευσης αποτέλεσαν οι Γιώργος Βασίλας (πρόεδρος), Δέ-

σποινα Βαλελή (γραμματέας) και Γιάννης Βογιατζής (μέλος).
ο πρόεδρος κ. Γιώργος Βασίλας, αφού έδωσε τις ευχές του για τη νέα χρονιά, κα-

λωσόρισε τα μέλη και ανέφερε το πρόγραμμα της συνέλευσης. Κατόπιν, κρατήθηκε ενός 
λεπτού σιγή, για τους συγχωριανούς μας που απεβίωσαν το περασμένο έτος. στη συνέ-
χεια, διάβασε τον χαιρετισμό του προέδρου της τοπικής κοινότητας μεσοτόπου κ. Γαβριήλ 
Πιπίνη. η γραμματέας του συλλόγου “Χρούσος”, κα Δέσποινα Βαλελή, διάβασε το χαι-
ρετισμό του προέδρου του συλλόγου “Χρούσος”) κ. Δημήτρη Μπλούκα. στη συνέχεια, 
ο πρόεδρος των μυτιληναίων λακωνίας “αιολική Γη” κ. Φώτης Αποσπόρης, απηύθηνε 
χαιρετισμό.

ο απερχόμενος πρόεδρος του Δ.σ. κ. Φώτης Βασίλογλου, παρουσίασε τον απολο-
γισμό. αρχικά, καλωσόρισε τα μέλη, ευχαρίστησε όλους για την παρουσία και τη συμμε-
τοχή τους και ζήτησε τη συνεργασία όλων για το κοινό καλό. στη συνέχεια, μετέφερε μία 
πρόταση του Γιάννη Πιπίνη (από το ταβάρι), για ίδρυση σωματείου μη κερδοσκοπικού 
χαρακτήρα, με έδρα την αθήνα, για τους αποθανόντες μεσοτοπίτες, που προέρχονταν 
από χώρους Γραμμάτων και τεχνών, με σκοπό την διάσωση και ανάδειξη του έργου τους.

στη συνέχεια προχώρησε στον απολογισμό λέγοντας: πιστεύω πως σε καιρούς δύ-
σκολους και παράξενους ο σύλλογος προχωρά καλά. το Δ.σ. συνεδριάζει κάθε Δευτέ-
ρα 6.30-8.30. στο δευτεριάτικο τραπέζι μαζευόμαστε πολλοί συγχωριανοί και φίλοι. τα 
έντυπά μας, η Εφημερίδα και το ημερολόγιο, διατηρούν το καλό τους επίπεδο, βγαίνουν 
στην ώρα τους και μεταφέρουν σε όλους το συλλογικό παλμό. υπάρχει πλούσιο έργο, 
εκδηλώσεις ποικίλες, με  καλή συμμετοχή των μελών και των φίλων. τα δημιουργικά 
μας τμήματα -η μεγαλύτερη επένδυση του συλλόγου τις τελευταίες δυο δεκαετίες- έχουν 
αρκετό κόσμο και λειτουργούν καλά, παράγοντας πολιτισμό και έχοντας πάντα ανοιχτή την 
πόρτα για τη νεολαία μας. 

ή συνέχεια στη σελίδα 6
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ΣυΣΠΕΙρωΣή
αγαπητοί χωριανοί και μέλη του συλλόγου

O 
σύλλογος των απανταχού μεσοτοπιτών λέσβου «η αναγέννηση» 
μετράει σαράντα τρία χρόνια ζωής. με τη συνεπή, συνεχή και ποι-
κίλη δράση του συμβάλλει στην πρόοδο του τόπου, στη διάσωση 

της παράδοσης, στην καλλιέργεια του πολιτισμού. πάνω απ’ όλα όμως 
πλάθει συλλογικό ήθος. αποδεικνύει πως δίχως ανιδιοτέλεια, αίσθηση 
προσφοράς, ενότητα, ανοιχτό μυαλό, σεβασμό κι αγάπη στον άνθρωπο, 
τίποτα καλό δεν μπορεί να στεριώσει. μ’ αυτές τις αξίες θα συνεχίσουμε 
τη δράση του συλλόγου και θα εδραιώσουμε τη συνέχειά του στα χρόνια 
που έρχονται.
Καλούμε όλους να συσπειρωθούμε γύρω απ’ το σύλλογο. πλαισιώνοντας 
τα καλλιτεχνικά του τμήματα – χορωδία, χορευτικό, μουσικό – κάνουμε 
τον πολιτισμό τρόπο ζωής. στελεχώνοντας τις επιτροπές του – συντακτική, 
νεολαίας, γυναικών – διευρύνουμε τη συλλογική δυναμική. το σημαντικό-
τερο όμως είναι πως ερχόμαστε κοντά. Κουβεντιάζουμε, επικοινωνούμε, 
νιώθουμε σιγουριά κι ασφάλεια, ικανοποίηση και χαρά μέσα από τη συλ-
λογική δημιουργία.
ο δρόμος δε θα’ ναι εύκολος. Είναι κι οι εποχές σκληρές, αδυσώπητες, ομι-
χλώδεις, που κόβουν τα φτερά των νέων ανθρώπων… μη γελιέστε όμως! 
Πάντα βρίσκει το δρόμο του το όνειρο! ποτέ δε θα πάψει ο άνθρωπος ν’ 
αναζητά και να παλεύει για το καλύτερο. ιδιαίτερα αν αυτοί είναι νέοι που 
με την ορμή, τον ενθουσιασμό, την πίστη μπορούν ν’ αλλάξουν τον κόσμο.
θα τα καταφέρουμε! Όσο υπάρχουν νέοι που παρά τα εξαντλητικά τους 
ωράρια επιμένουν να έρχονται στην αίθουσα και να συνδημιουργούν. Όσο 
υπάρχουν παιδιά που μαζί με τους γονείς τους αφιερώνουν τα κυριακάτικα 
απογεύματά τους στη γνώριμη γωνιά της Δάφνης… όσο υπάρχουν όλες οι 
γενιές που αγαπούν τον σύλλογο, νοιάζονται για την πορεία του, αγωνιούν 
για το αύριο και δεν αφήνουν τίποτα στην τύχη…
Για όλους αυτούς, για εσάς δηλαδή, τους δικούς μας ανθρώπους, με το 
καθάριο πρόσωπο και το φωτεινό χαμόγελο, αξίζει κανείς ν’ ανασκου-
μπωθεί για να συνεχίσουμε όλοι μαζί, τον καλό αγώνα, «με λογισμό και 
μ’ όνειρο»!
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ñ παρασκευή 16 μαρτίου  
Το Τμήμα γυναικών θα παρακολουθήσει 

τους Δ' Χαιρετισμούς στη μονή Αποστ. Παύλου στο λαύριο
πληροφορίες Χριστίνα τσαλαβούτη, τηλ.6972469562

ñ σάββατο 17 μαρτίου στις 20.00
Σαρακοστιανός Χορός

στην αίθουσα του συλλόγου

ñ παρασκευή 23 μαρτίου 
θεατρική παράσταση 

"Οι γυναίκες του Παπαδιαμάντη"
πληροφορίες-κρατήσεις θέσεων:

αρτέμης Φιλιππίδης τηλ. 6932416314

ΠΙΝΑΚΑΚ Ι  ΕΚΔΗΛΩΣΕΩΝ
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η περιφερειάρχης Βορείου αιγαίου κ. Καλογήρου Χριστιάνα, 
όταν επισκέφθηκε το σύλλογό μας στην εκδήλωση: 

«Γνωρίζοντας τον τόπο μας» μετά το σύντομο χαιρετισμό της 
άφησε για την ενημέρωσή μας, ένα έντυπο με θέμα: «Δράσεις 
και Έργα στην περιοχή του Μεσοτόπου, ετήσιου τεχνικού 
προγράμματος Βορείου Αιγαίου». ιδιαίτερα ενδιαφέροντα 
τα νέα από το… μέτωπο του «Κούκου», όπου ελπίζουμε το 
έργο να ολοκληρωθεί σύντομα, καθώς και από τη βούληση της 
περιφέρειας για την ωρίμανση έργων αντιπλημμυρικής προστασίας 
στην πολύπαθη Δυτική λέσβο ξεκινώντας από την δημιουργία 
μελέτης με βάση την έρευνα του ΕΚπα.
Διαβάζουμε αναλυτικά: 
υποδομές Επαρχιακού & Εθνικού Οδικού Δικτύου:
ñ Για τη συντήρηση της επαρχιακής οδού Καλλονή-παράκοιλα-
Άγρα-μεσότοπος-Ερεσός έχει ήδη ξεκινήσει και βρίσκεται σε 
εξέλιξη το έργο: «συντήρηση επαρχιακού οδικού δικτύου Δυτικής 
λέσβου μετά των προσβάσεων π/υ 2.000.000 €».
ñ Για την αντιμετώπιση της επικινδυνότητας στη θέση «Κούκος» 
της επαρχιακής οδού Άγρας-μεσοτόπου έχει ήδη δημοπρατηθεί το έργο: «Εργασίες άρσης 
επικινδυνότητας βραχώδους πρανούς από σεισμικά φαινόμενα» π/υ 386.100 €, το οποίο 
βρίσκεται στη φάση ανάδειξης μειοδότη. 
Δράσεις & Έργα Αντιπλημμυρικής Προστασίας:
συνεχίζουμε την προσπάθεια που έχουμε ξεκινήσει για την αντιπλημμυρική προστασία, με 
δράσεις και έργα που είτε υλοποιήθηκαν το 2017, είτε είναι σε εξέλιξη, καθώς και νέα που 
πρόκειται να ξεκινήσουν. πιο συγκεκριμένα:
ñ το νοέμβριο του 2017 ολοκληρώθηκαν οι εργασίες για τον καθαρισμό των χειμάρρων 
Χρούσου, ποδαρά και ταβαρίου και την αποκατάσταση των αναχωμάτων τους προκειμένου να 
αντιμετωπιστούν τα προβλήματα από την πλημμύρα του νοεμβρίου 2016.
ñ σε εξέλιξη βρίσκονται από 12.01.2018 οι εργασίες για την αποκατάσταση των ζημιών 
στα αναχώματα στον χείμαρρο ταβαρίου και Χρούσου, μετά τα πλημμυρικά φαινόμενα της 
11.01.201.
ñ Για την ωρίμανση έργων για την αντιπλημμυρική προστασία έχουμε προγραμματίσει την 
«μελέτη αντιπλημμυρικής προστασίας κ διευθέτησης χειμάρρων Δυτικής λέσβου με βάση την 
έρευνα του Εθνικού Καποδιστριακού πανεπιστημίου αθηνών» π/υ 300.000 €, η οποία στοχεύει 
στην εκπόνηση μελέτης και την εξασφάλιση αδειοδοτήσεων και για τα τμήματα των χειμάρρων 
στο Χρούσο, το ταβάρι και τον ποδαρά.
Περιβάλλον
με προτεραιότητα την ανάδειξη των υγροτόπων της λέσβου προγραμματίζουμε την υλοποίηση 
του έργου: «ανάδειξη υγροτόπων της λέσβου» π/υ/ 300.000 € με 6 έργα και δράσεις:
ñ τη δημιουργία 3 νέων θέσεων παρατήρησης ορνιθοπανίδας σε Καλλονή & σκάλα πολιχνίτου
ñ τη σήμανση των υγροτόπων στην περιοχή του Κόλπου Καλλονής
ñ την προμήθεια εξοπλισμού παρατήρησης ορνιθοπανίδας
ñ την προβολή & προώθηση των υγροτόπων της λέσβου
ñ την υλοποίηση εκπαιδευτικών προγραμμάτων, σεμιναρίων & ξεναγήσεων
ñ τη συντήρηση του κτιρίου του Κέντρου περιβαλλοντικής Ενημέρωσης Καλλονής.
Φώτης Βασίλογλου

το σάββατο 20 ιανουαρίου 2018, 
το χορευτικό τμήμα του συλλόγου 

μας, αποδεχόμενο την πρόσκληση της 
«λεσβιακής Παροικίας», παραβρέθηκε 
στην κοπή της πρωτοχρονιάτικής της πίτας 
στο ξενοδοχείο «αμαλία» και παρουσίασε 
ένα μπουκέτο από τους πιο όμορφους 
και χαρακτηριστικούς χορούς του τόπου 
μας. η εκδήλωση πλαισιώθηκε από το 
Δημήτρη νοικοκύρη, ο οποίος εκτέλεσε 
το πατροπαράδοτο ποδαρικό, με ευχές για 
όλους. Ευχαριστούμε θερμά για τη ζεστή 
φιλοξενία από τη λεσβιακή παροικία 
προσδοκώντας στενότερη συνεργασία 
στο μέλλον.
Χρύσα Καρδαρά

το Πολιτιστικό Κέντρο Μεσοτόπου είναι 
πλέον γεγονός! στις 21 ιανουαρίου 

εγκαινιάστηκε με την παρουσία των 
αιρετών, στρατιωτικών και θρησκευτικών 
αρχών του τόπου (αναλυτική παρουσίαση 
της βραδιάς διαβάστε στη σελίδα 
5). στο πρόγραμμα της εκδήλωσης 
περιλαμβανόταν η βράβευση ανθρώπων 
και φορέων που με τον τρόπο τους ο 
καθένας συνέβαλλε στην πρόοδο του 
τόπου. μεταξύ των βραβευθέντων ήταν ο σύλλογός μας και το βραβείο παρέλαβε εξ ονόματός 
του ο θύμιος Βασίλογλου. θα θέλαμε να ευχαριστήσουμε θερμά την Τοπική Κοινότητα 
μεσοτόπου για το βραβείο αυτό παραθέτοντας την επιστολή που διαβάστηκε εκ μέρους μας 
κατά τη βράβευση:

Αγαπητέ κ Δήμαρχε λέσβου
Αγαπητέ πρόεδρε της Κοινότητας Μεσοτόπου
Εκλεκτοί προσκεκλημένοι, φίλοι συγχωριανοί
Ευχαριστούμε πολύ για την πρόσκληση. η σημερινή μέρα είναι σημαντική για τον 
μεσότοπο και τους απανταχού μεσοτοπίτες. η αίθουσα πολιτιστικών Εκδηλώσεων του 
χωριού στεγάζει ένα μεγάλο κομμάτι από τα όνειρά μας. Ευχόμαστε να συνεχίσει να 
είναι τόπος στέγασης, παραγωγής και φιλοξενίας κάθε μορφής πολιτισμού. 
Ευχαριστούμε πολύ για την ιδέα να τιμηθούν αδερφοί τοπικοί σύλλογοι για την δράση 
τους και την προσφορά τους στο χωριό μας. η «αναγέννηση», στα 43 σχεδόν χρόνια 
ζωής και δημιουργίας, έχει προσφέρει πολλά στη γενέθλια γη. το αγροτικό ιατρείο –
εγκαίνια 1980- είναι «έργο-σταθμός» για όλους τους μεσοτοπίτες. Έδωσε φτερά στην 
αυτοπεποίθηση, την αξιοπρέπεια και την περηφάνια των μεσοτοπιτών. σφυρηλάτησε 
δεσμούς ενότητας κι έδειξε τον δρόμο της δημιουργίας και της προσφοράς.
να είμαστε όλοι γεροί να διαβαίνουμε πάντα αυτόν το δρόμο με ενότητα κι αλληλεγγύη. 
Καλή χρονιά με υγεία και προκοπή. 

Εκ μέρους του ΔΣ της «Αναγέννησης»

Άντζελα Κοντού

«ο Άνθρωπος που έκανε τις Κυδωνίες ν’ 
ανθίσουν» είναι ο τίτλος του νέου βιβλίου 

της Ειρήνης Π. Βεκρή. η κα Βεκρή γεννήθηκε 
στη μυτιλήνη, όμως οι ρίζες της ξεκινούν από το 
αϊβαλί, το πλωμάρι και τη σμύρνη. σ’ έναν όμορφο 
χώρο, λοιπόν, στην οδό ιπποκράτους στεγάζεται η 
Εθνική Εταιρεία Ελλήνων λογοτεχνών, η οποία 
διοργάνωσε στις 29/01/18 την παρουσίαση του 
βιβλίου. μέλη του μουσικού τμήματος του συλλόγου 
μας βρεθήκαμε εκεί, μετά από πρόσκληση της κας 
Βεκρή, να παρακολουθήσουμε την παρουσίαση 
του βιβλίου και να πλαισιώσουμε την εκδήλωση με μελωδίες και τραγούδια από τη μικρά 
ασία και τη λέσβο. Κατά την είσοδο στον χώρο, μας υποδέχθηκαν θερμά, προσφέροντάς μας 
κεράσματα, ψημένη αμοργιανή ρακή και παστέλι. σιγά σιγά άρχισε να γεμίζει η αίθουσα από 
κόσμο και η παρουσίαση ξεκίνησε. μίλησαν άνθρωποι του χώρου και μέλη της Εταιρείας, οι 
οποίοι επαίνεσαν την κα Βεκρή για την προσπάθειά της να ανασύρει μέσα από τη μυθιστορία 
της, γεγονότα και εικόνες από το αϊβαλί, τόσο από τις καλές εποχές του 1773 και μετά, όσο και 
από τις σκοτεινές του 1821, καθώς και από τον Διωγμό και τη σφαγή του 1922. η κα Βεκρή, 
στο τέλος της εκδήλωσης, μας τίμησε κάνοντάς μας δώρο από ένα βιβλίο της στον καθένα από 
μας, με ξεχωριστή αφιέρωση, ώστε να θυμόμαστε αυτό το όμορφο απόγευμα και τη γλυκιά της 
παρουσία.
Μαγδαλένα Παπουτσή

στις 4 Φεβρουαρίου 
τρία μέλη του Δσ 

της «αναγέννησης» 
π α ρ α β ρ ε θ ή κ α μ ε 
στη γιορτή της 
γνωστής μας ομάδας 
ήΕΚΑΔΕΜΕΙΑ σε 
πολυχώρο της 
ακαδημίας πλάτωνος. 
Εκεί ο Μιχάλης 
Βασίλας, μέλος 
του συλλόγου μας, 
παρουσίασε μια 
πλήρη αναδρομή της 
εθελοντικής δράσης 
της δυναμικής ομάδας 
τα τέσσερα χρόνια 
της ύπαρξής της και 
ανακοίνωσε την επίσημη σύσταση του πολιτιστικού συλλόγου «ηΕΚαΔΕμΕια». το επόμενο 
διάστημα αναμένεται να ολοκληρωθούν οι νομικές διαδικασίες που απαιτούνται με επόμενο 
στόχο την πρώτη γενική συνέλευση του νεοσύστατου συλλόγου και την εκλογή του διοικητικού 
του συμβουλίου. να σημειώσουμε ότι μέλος του συλλόγου μπορεί να γίνει οποιοσδήποτε 
κατοικεί στην αθήνα και δύναται να συμμετέχει στις δράσεις. Εμείς ευχόμαστε μακροημέρευση 
στο νεοσύστατο σύλλογο και καλή δύναμη στα μέλη του προκειμένου να επιτευχθούν οι στόχοι 
τους για την ανάδειξη της ιστορικής σημασίας της περιοχής.
Άντζελα Κοντού

ΜΕΣΟΤΟΠΙΤΙΚΑ ΝΕΑ ΔΙΜήνή ΕΚΔΟΣή
Ιδιοκτήτης: Σύλλογος Μεσοτοπιτών Λέσβου «Η ΑνΑγέννΗσΗ»
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Μαγδαλένα Παπουτσή, elenimagda.pap@gmail.com | Ευαγγελία Χυδεριώτου, evachid@yahoo.gr 

Αρτέμης Φιλιππίδης artemisf.@otenet.gr | Ελευθερία Κωστάντη - ekostadi@gmail.com
σΧέΔΙΑσΜΟσ - ΠΑΡΑγΩγΗ έΦΗΜέΡΙΔΑσ:

ΕΛ. Ι. ΚΑΡΤΕΡΗΣ & ΣΙΑ Ο.Ε.
ΝΙΚΑΙΑΣ 10, 104 34 ΑΘΗΝΑ ΤΗΛ.: 210 88.26.392, FAX: 210 88.20.655, peritechnon@yahoo.gr

Η Συντακτική ομάδα δικαιούται να συντέμνει, να τροποποιεί ή να απορρίπτει κείμενα προς δημοσίευση, 
ολόκληρα ή μέρος αυτών, αν είναι αντίθετα προς το καταστατικό του Συλλόγου ή τον κανονισμό της εφημέριδας 
και εάν κρίνει ότι μπορεί να προκαλέσουν προβλήματα στις σχέσεις των μελών και στις σχέσεις με τρίτους. Όλα 
τα προς δημοσίευση κείμενα πρέπει να υπογράφονται από τους συντάκτες τους και θεωρείται δεδομένο ότι 
εκφράζουν τις προσωπικές τους απόψεις.

ΤΟ Δ.Σ. ΣΑΣ ΕνήΜΕρωνΕΙ

ειδήσεισ εκδήλώσεισ δραστήριότήτεσ τόυ συλλόγόυ μασ
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ειδήσεισ εκδήλώσεισ δραστήριότήτεσ τόυ συλλόγόυ μασ

O 
ταν δυο τοπικοί σύλλογοι προτάσσουν αυτό που τους ενώνει, την αγάπη για τον ίδιο 
τόπο και την προσπάθεια για πρόοδο, τότε ο δρόμος είναι ένας. Ενώνουν δυνάμεις 
και συμπράττουν. Και απoτέλεσμα της σύμπραξης είναι όμορφες εκδηλώσεις, σαν κι 

αυτή που οργανώθηκε από κοινού από τους συλλόγους «Αναγέννηση» και «Χρούσο» στις 
20 ιανουαρίου στην αίθουσα της «αναγέννησης». το θέμα φυσικά ήταν ο τόπος μας και πόσο 
καλύτερα μπορούμε να τον γνωρίσουμε. την εκδήλωση συντόνισε η κ. Δέσποινα Βαλελή και 
τίμησαν με την παρουσία τους η κ. Χριστιάνα Καλογήρου, περιφερειάρχης Βορ. αιγαίου,(βλ. 
και σελίδα 2, Το ΔΣ σας ενημερώνει),  ο κ. Στρατής Κόρακας, πρώην βουλευτής και πολλοί 
εκπρόσωποι λεσβιακών συλλόγων και φορέων.

η ιδιαίτερη πατρίδα μας έχει για τον καθένα μια σημασία ξεχωριστή και ειδικά για όσους 
από εμάς ζούμε μακριά της. την αγαπάμε διότι εκεί αντικρίσαμε το φως της ζωής και την 
έχουμε συνδέσει με όμορφες αναμνήσεις και ανθρώπους. πόσο καλά γνωρίζουμε όμως τον 
τόπο μας; ακόμα κι αν πιστεύουμε ότι τον ξέρουμε καλά, είναι σίγουρο ότι πάντα υπάρχουν 
εκπλήξεις, που περιμένουν να τις ανακαλύψουμε. 

Ένα παμπάλαιο παραμύθι, που διαδραματίστηκε στα μέρη μας πριν από 20 εκατομμύρια  
χρόνια, μας διηγήθηκε η κ. Όλγα Τσαλκιτζή, γεωλόγος του μουσείου Φυσικής ιστορίας απο-
λιθωμένου Δάσους λέσβου, ξεκινώντας από τον ωκεανό της τηθύος στη μυθική αιγηίδα και 
φτάνοντας στο αιγαίο, όπου τα ηφαίστεια δημιούργησαν το Απολιθωμένο Δάσος, που όμοιό 
του δεν υπάρχει άλλο στον κόσμο ολόκληρο. Και η μοναδικότητά του οφείλεται στο ότι είναι 
αυτόχθονο, στη μεγάλη ποικιλία φυτών που διατηρούν τέλεια τα χαρακτηριστικά τους και στην 
εύρεση σημαντικών ζωικών απολιθωμάτων.  η εξαφάνιση του υποτροπικού δάσους και των 
ζώων του ήταν αποτέλεσμα της αλλαγής του κλίματος, συνεπώς το απολιθωμένο Δάσος είναι 
το καλύτερο εργαστήρι μελέτης του φαινομένου της κλιματικής αλλαγής, των συνεπειών και 
της αντιμετώπισής του. αφού παρουσίασε τους κυριότερους γεωτόπους στο σίγρι, καθώς και 
τα μέρη που σημαδεύτηκαν από την ηφαιστειακή δραστηριότητα στην ευρύτερη περιοχή Ερε-
σού και μεσοτόπου, η κ. τσαλκιτζή τόνισε ότι τα σημερινά οικοσυστήματα ιδιαίτερου κάλλους 
και σημασίας με τη χλωρίδα και την πανίδα τους προστατεύονται από διεθνείς νομοθεσίες και 
οργανώσεις.

Για παράδειγμα, ο υγροβιότοπος του Χρούσου εντάχθηκε στη νatura 2000 προκειμένου 
να προστατευτεί η ευαίσθητη ισορροπία του, όπως μας εξήγησε ο πρόεδρος του «Χρούσου», 
Δημήτρης Μπλούκας. παρόλο που οι περισσότεροι από μας δεν υποπτευόμαστε τη σημασία 
του και το βλέπουμε σαν ένα «απλό» ποτάμι, υπάρχουν περιπτώσεις που εκείνο κραυγάζει 
για βοήθεια, όπως πχ στις πλημμύρες των τελευταίων ετών. ο κ. μπλούκας παρουσίασε το 
δρόμο του νερού από τη μαλλιόντα ως την εκβολή του Χρούσου, τo αμμοθινικό οικοσύστημα 
της παραλίας με την σπάνια χλωρίδα και πανίδα, τα απολιθώματα της περιοχής και το αγρο-
οικοσύστημα της κοιλάδας δείχνοντάς μας τη σπάνια ομορφιά με τη βοήθεια φωτογραφικού 
υλικού, μη παραβλέποντας όμως και τα διάφορα προβλήματα που αφορούν την προστασία της 
περιοχής. ο σύλλογος, μας είπε,  συστάθηκε σε μια προσπάθεια κινητοποίησης για τα προβλή-
ματα αυτά και έκτοτε αναλαμβάνει δράσεις ενημέρωσης και ευαισθητοποίησης και καταθέτει 
τις δικές του προτάσεις για την περιοχή.

Γίνεται φανερό σιγά σιγά ότι πρέπει να ξανα-ανακαλύψουμε τον τόπο μας. Και ο καλύ-

τερος τρόπος γι’ αυτό, είναι να τον 
περπατήσουμε.  Έτσι γίνεσαι ο κα-
λύτερος συλλέκτης εμπειριών. τα 
μάτια φωτογραφίζουν τοπία, τα αυ-
τιά αφουγκράζονται το κελάηδισμα 
των πουλιών, νιώθεις το άρωμα 
των βουνίσιων βοτάνων, γεύεσαι 
ζουμερά φρούτα κατευθείαν από 
το δέντρο και κάθεσαι σε φιλόξενα 
ντάμια με αυθεντικούς ανθρώπους 
να ανταλλάξεις δυο κουβέντες από 
καρδιάς. παλιά οι άνθρωποι περπα-
τούσαν από ανάγκη για μετακίνηση, 
τώρα αρχίσαμε να περπατάμε για 
την απλή χαρά της πεζοπορίας κι ο 
σύλλογος «αναγέννηση» εδώ και 
6-7 χρόνια, όπως μας εξιστόρησε 
ο Φώτης Βασίλογλου, που πρώτος 
είχε την ιδέα, οργάνωσε ωραίες πε-
ζοπορικές εξορμήσεις. Κάπως έτσι, 
γέμισαν κόσμο οι κοιλάδες στον 
ποδαρά, στα Κάμνια, στο Χρούσο, 
στη μαλλιόντα κι ως τον Άγιο Κων-
σταντίνο… η συμμετοχή κάθε χρόνο 
και μεγαλύτερη και πιο ενθουσιώδης! η παρέα αλλάζει χρονιά με τη χρονιά, προστίθενται όλο 
και περισσότεροι, όλο και νεότερα παιδιά, που μαζί με τους μεγαλύτερους ακούνε, βλέπουν 
και μαθαίνουν τον ίδιο τον τόπο τους με τρόπους καινούριους!

μετά το τέλος των εισηγήσεων των τριών ομιλητών, η κ. Όλγα τσαλκιτζή ξαναπήρε το 
λόγο για να παρουσιάσει τη δημιουργία των Γεωπάρκων ως μοχλό προστασίας και ανάδειξης 
της γεωλογικής, φυσικής και πολιτιστικής κληρονομιάς σε ισορροπία με την αειφόρο ανάπτυ-
ξη. η λέσβος επάξια διατηρεί τον τίτλο του «Παγκόσμιου Γεωπάρκου UNESCO» μέχρι και 
το 2020.

το νησί μας διαθέτει μοναδικά μνημεία, άλλα φτιαγμένα από τη φύση κι άλλα από τον 
άνθρωπο, που θα έπρεπε όλοι να γνωρίσουν και να μάθουν. Και είναι ευθύνη και υποχρέω-
ση συλλογική, αλλά κυρίως ατομική η συνέχιση των προσπαθειών και των δραστηριοτήτων 
αξιοποίησης και ανάδειξης της λέσβου. αυτό κάνει πράξη  επί σειρά ετών ο καθηγητής μέσης 
εκπαίδευσης, κ. Χρήστος Ανδρεαδέλλης, σε μια αξιέπαινη προσπάθεια να προσελκύσει εκ-
παιδευτικές μαθητικές εκδρομές από τη υπόλοιπη Ελλάδα στη λέσβο.

λίγο πριν το κλείσιμο της βραδιάς, ο σύλλογος «Χρούσος» έκοψε τη βασιλόπιτά του. οι 
ευχές για μια καλύτερη χρονιά για όλους μας και για τη λέσβο αναμίχθηκαν με την υπόσχεση 
και για επόμενες εκδηλώσεις με θεματικό άξονα τον τόπο μας και την ανάδειξή του.

ΠρΩτοχροΝΙΑτΙΚΗ ΠΙτΑ    ΓραΦΕι ο Βαιοσ Κασαπησ

ο πως κάθε χρόνο, έτσι και φέτος, στις 13 ιανουαρίου 2018, πραγματοποιήθηκε στην 
αίθουσα του συλλόγου η κοπή της πρωτοχρονιάτικης πίτας, συνοδευόμενη από ποι-
κίλο ψυχαγωγικό πρόγραμμα. η προσέλευση του κόσμου ήταν μεγάλη, ενώ ιδιαί-

τερο παρόν έδωσαν τα νέα φυντανάκια, αφού όλη η εκδήλωση ήταν αφιερωμένη σ’ αυτά.
η εκδήλωση ξεκίνησε με τρία νέα κορίτσια, την Όλγα Μιχαλού, τη Ματίνα Καπνιά και τη 

Μυρτώ Μιχαλού, που με την ηλεκτρική κιθάρα και το γιουκαλίλι τους και το μοντέρνο ήχο 
τους έδωσαν μια νέα μουσική διάσταση στην καθιερωμένη γιορτή μας. στη συνέχεια ακού-
στηκαν τα πατροπαράδοτα κάλαντα από τη Χορωδία μας, συνοδεία τεσσάρων παιδιών από 
το τμήμα του σαντουριού: την Ελένη Κασάπη, τη Μαρία Καρδαρά, τη Μαρία Καξηρή και την 
πρωτοεμφανιζόμενη και μικρότερη της παρέας, Αγγελική Ιωσηφέλλη.

Κατόπιν, ο Δημήτρης νοικοκύρης έκανε το παραδοσιακό ποδαρικό του, με ευχές και 
παραινέσεις για το νέο έτος, και στη συνέχεια ο ταχυδακτυλουργός TORINI με τα μαγικά του 
καθήλωσε μικρούς και μεγάλους. τέλος, εμφανίστηκε και ο Άγιος Βασίλης, που μοίρασε 
δώρα και χαρά σε όλα τα παιδιά.

Ευχαριστούμε όσους βοήθησαν και συνέβαλλαν ώστε να πραγματοποιηθεί αυτή η γιορτή 
και ευχόμαστε ολόψυχα Καλή Χρονιά και Ευτυχισμένο το νέο έτος σε όλους και προσδο-
κούμε την παρουσία ολοένα και περισσοτέρων παιδιών και νέων ανθρώπων σε όλο το φάσμα 
των εκδηλώσεών μας.

ΓΝΩρΙΖοΝτΑΣ τοΝ τοΠο ΜΑΣ                     ΓραΦΕι h  αντζΕλα Κοντου
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ΔΕλτιο τυπου

συνεχίζοντας τις δράσεις σε ό, τι αφορά την ευαισθητοποίηση, την ενημέρωση 

και τη συνεργασία με άλλους συλλόγους, ο σύλλογος «Ο Χρούσος» κατά το τρέχον 

δίμηνο πραγματοποίησε τα παρακάτω :

ñ την 14η ιανουαρίου, η αντιπρόεδρος του συλλόγου κ. Μαρία Βουδούρη με 

μέλη του συλλόγου παρευρέθησαν μετά από πρόσκληση του μουσείου Φυσικής 

ιστορίας απολιθωμένου Δάσους λέσβου στην εκδήλωση της κοπής της πρωτοχρο-

νιάτικης πίτας του μουσείου.

ñ την 20η ιανουαρίου 2018 συνδιοργάνωσε με τον σύλλογο «ή Αναγέννηση» 

εκδήλωση με τίτλο : «Γνωρίζοντας τον τόπο μας (υγρότοποι, περιπατητικές διαδρο-

μές, απολιθώματα)» με ομιλητές τη γεωλόγο – συνεργάτιδα του μουσείου Φυσικής 

ιστορίας απολιθωμένου Δάσους λέσβου κ. Όλγα Τσαλκιτζή, τον κ. Μπλούκα Δη-

μήτρη, πρόεδρο του συλλόγου «Χρούσος» και τον κ. Φώτη Βασίλογλου, πρόεδρο 

του συλλόγου « η αναγέννηση». η εκδήλωση έγινε στην αίθουσα του συλλόγου «η 

αναγέννηση». 

ñ την ίδια ημέρα και μετά το πέρας της πιο πάνω εκδήλωσης πραγματοποιήθηκε 

η καθιερωμένη κοπή της πρωτοχρονιάτικης πίτας του συλλόγου μας και μοιράστηκε 

το 17ο φύλλο της «Χρουσιανής εφημερίδας» που μπορείτε να βρείτε και στην ιστο-

σελίδα του συλλόγου www.xrousos.wordpress.com .

ñ την 11η Φεβρουαρίου συνδιοργανώσαμε με τους συλλόγους πλωμαρίου, 

παμφύλλων, νεοχωρίου, μόριας, παναγιούδας λεσβιακό αποκριάτικο γλέντι στο 

κέντρο «Χρυσό Ελάφι» στην λ. πάρνηθος, υπηρετώντας την αντίληψη ότι το νησί 

είναι ένα και τα προβλήματα που αντιμετωπίζει κοινά, όπως κοινές είναι οι ομορφιές, 

η πολιτιστική και πνευματική του κληρονομιά.

ñ την 18η Φεβρουαρίου, ως μέλος του συλλόγου « μεσότοπος», ο σύλλογός 

μας συμμετείχε στην κορυφαία εκδήλωση του χωριού μας, το μεσοτοπίτικο καρνα-

βάλι, δια της αντιπροέδρου στο χώρο της υποδοχής.

τέλος, τα πρόσφατα επαναλαμβανόμενα πλημμυρικά φαινόμενα φέρουν επιτα-

κτικά στην επικαιρότητα το συμπέρασμα της εκδήλωσης της 20ης ιανουαρίου: Χρειά-

ζεται συνολικός σχεδιασμός και μέριμνα για ουσιαστικά έργα υποδομής και όχι έργα 

βιτρίνας και προσωρινά μπαλώματα. οι αποσπασματικές δράσεις δεν λύνουν το πρό-

βλημα, απλά το καλύπτουν προσωρινά. Το περιβάλλον μιλάει και χρειάζεται απλά 

να το ακούσουμε. στη δική μας περίπτωση, όχι απλά μιλάει, αλλά φωνάζει. Όσο 

αγνοείται επιδεικτικά η φύση, τόσο τα προβλήματα μεγεθύνονται. Χρειάζεται να γίνει 

κατανοητό ότι όσο συνεχίζονται οι άναρχες επεμβάσεις χωρίς μελέτη και σχεδιασμό, 

ουσιαστικά χάνουμε τον πλούτο που κληρονομήσαμε από τους παππούδες μας, χά-

νουμε τον πλούτο που δανειζόμαστε από τις επόμενες γενιές.

ο σύλλογός μας έχει πάγιο αίτημα-μέλημα τα έργα υποδομής. σε αυτή την κατεύ-

θυνση είμαστε αποφασισμένοι να δώσουμε τις δυνάμεις μας ζητώντας συγκεκριμένα 

χρονοδιαγράμματα και αποφάσεις από κάθε αρμόδιο φορέα της πολιτείας.

Ευχαριστούμε για την φιλοξενία

το Δ. σ του συλλόγου

«ο Χρούσος»

ο δαίμων του τυπογραφείου δεν επέτρεψε να δημοσιευτούν τα χριστουγεννιάτι-

κα νέα του συλλόγου Γονέων στο προηγούμενο φύλλο, έτσι δημοσιεύονται παρέα 

με τις αποκριάτικες δράσεις τους!)

ΧρΙΣΤΟυΓΕννΙΑΤΙΚΟ ΠΑζΑρΙ

στις 9 Δεκεμβρίου 2017 ο σύλλογος Γονέων νηπιαγωγείου και   Δημοτικού σχο-

λείου μεσοτόπου πραγματοποίησε το χριστουγεννιάτικο παζάρι του. Όλα τα μέλη του 

συλλόγου με αγάπη και μεράκι έφτιαξαν χειροποίητα προϊόντα, όπως χριστουγεν-

νιάτικα διακοσμητικά, μπουκάλια, κηραλοιφή, λικέρ, πλεκτά τσαντάκια και κασκόλ, 

καθρέφτες και μπαγκετάκια. παραδοσιακά γλυκά, κουραμπιέδες και μελομακάρονα, 

προσφέρθηκαν σε μικρούς και μεγάλους. η ανταπόκριση του κόσμου ήταν μεγάλη. 

Ευχαριστούμε όλους όσους παραβρέθηκαν και στήριξαν την προσπάθειά μας. τέλος, 

ένα μεγάλο ευχαριστώ στον Αγροτικό Συνεταιρισμό Μεσοτόπου, ο οποίος προσέ-

φερε σοκολατένια αγιοβασιλάκια σε όλα τα παιδιά εκείνη  την ημέρα. να είναι  καλά 

όλοι, ραντεβού του χρόνου.

την ίδια μέρα, ύστερα από πρωτοβουλία του συλλόγου μας, συγκεντρώθηκαν 

τρόφιμα, ρούχα και σχολικά είδη, για τις ανάγκες του συλλόγου μυτιλήνης “HELP-

Βοήθεια για το παιδί και τον έφηβο”. τα πράγματα που  συγκεντρώθηκαν ήταν  

πέρα από κάθε προσδοκία. Για άλλη μια φορά οι συγχωριανοί μας έδειξαν την ευαι-

σθησία και την αγάπη τους για τους συνανθρώπους μας. Έτσι, φάνηκε πως η  κρίση 

δεν είναι ικανή να επηρεάσει την αλληλεγγύη και τη συμπόνοια. τους ευχαριστούμε 

όλους θερμά.

ΑΠΟΚρΙΕΣ

την τρίτη 6 Φεβρουαρίου 2018 πραγματοποιήθηκε το αποκριάτικο παρτάκι του 

συλλόγου Γονέων στην αίθουσα του παλιού κινηματογράφου. μικροί και μεγάλοι  

μασκαράδες έδωσαν το παρόν, χόρεψαν και διασκέδασαν με πολλή χαρά και κέφι. 

σημαντικό ρόλο στην ψυχαγωγία της βραδιάς έπαιξε η παρουσίαση δύο φίλων μας 

κλόουν, της ρούκου και της Κούκου, οι οποίες κράτησαν παρέα στους μικρούς μας 

φίλους παίζοντας παιχνίδια και χορεύοντας σε ξέφρενους ρυθμούς. 

την Κυριακή 18 Φεβρουαρίου 2018 πραγματοποιήθηκε το 32ο Καρναβάλι  

Μεσοτόπου. Για  άλλη μια  φορά  ο σύλλογος Γονέων  έδωσε το δυναμικό παρόν με  

τις ομάδες  των μικρών  καρναβαλιστών. τα ζώα  του  βυθού, οι κεφάτοι κλόουν, οι 

χαριτωμένες τσάρλεστον με τους σαρλό και οι μάγοι με τις μάγισσες εντυπωσίασαν με 

τις όμορφες στολές  και τις χορευτικές 

φιγούρες τους. ο σύλλογος Γονέων 

είχε την επιμέλεια των στολών, κα-

θώς  και της σκηνικής παρουσίας. οι 

εκπαιδευτικοί  Εμμανουέλλα Βλάχου 

και θεοδώρα Σταύρου επιμελήθη-

καν και χορογράφησαν τα παιδιά  του 

νηπιαγωγείου. Ευχαριστούμε θερμά 

την Τζοάννα Κάλφα, η οποία έκανε 

το μακιγιάζ των παιδιών και πάντα 

ανταποκρίνεται άμεσα και πρόθυμα 

κάθε φορά  που  ζητάμε την βοήθειά 

της. Ένα μεγάλο μπράβο σε όλα τα 

παιδιά νηπιαγωγείου  και δημοτικού 

για την άψογη συνεργασία κατά την 

διάρκεια των προετοιμασιών. Και του 

χρόνου!

τα νεα τόυ συλλόγόυ «ό Χρόυσόσ»

τα νεα τόυ συλλόγόυ γόνεών & κήδεμόνών    

νέα μεσοτόπου

το 32ο μεσοτοπίτικο Καρναβάλι πραγματοποιήθηκε με μεγάλη επιτυχία 
και μεγάλη συμμετοχή και φέτος στο χωριό. λόγω της Γενικής συνέλευσης 
του συλλόγου, ο χώρος σε αυτό το φύλλο ήταν περιορισμένος, έτσι πλήρη 
ενημέρωση για τις αποκριάτικες δράσεις χωριού και αθήνας θα υπάρξει στο 
επόμενο φύλλο.       

     ή συντακτική ομάδα 
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νέα μεσοτόπου

το παρακάτω κείμενο εκ παραδρομής δεν δημοσιεύτηκε στο προηγούμενο φύλ-

λο, όπως επρόκειτο. το δημοσιεύουμε στο παρόν φύλλο με τη συγγνώμη μας.

ΕΚΔρΟΜή ΣΤήν ΠΕλΟΠΟννήΣΟ

στις 12 οκτωβρίου ξεκίνησε η καθιερωμένη εκδρομή που διοργανώνει κάθε 

χρόνο ο πολιτιστικός σύλλογος «ο μεσότοπος». Φέτος προορισμός ήταν η πελο-

πόννησος. Άνθρωποι όλων των ηλικιών ξεκίνησαν το απόγευμα με κέφι και χαβαλέ 

από τα πλακιά με προορισμό το λιμάνι της μυτιλήνης. το ταξίδι όλη νύχτα πέρασε 

με ανέκδοτα και γέλιο και το πρωί ευδιάθετοι ξεκινήσαμε για την ξενάγησή μας με 

προσκύνημα στη μονή των αγίων τεσσαράκοντα και στη συνέχεια περπατήσαμε την 

καστροπολιτεία του μυστρά. το βράδυ φτάσαμε στη σπάρτη, όπου και διανυχτερεύ-

σαμε. την άλλη μέρα το πρωί ξεκινάμε για τα σπήλαια του Δυρού και στη συνέχεια 

γνωρίσαμε το όμορφο Γύθειο. την επομένη επισκεφτήκαμε και γνωρίσαμε τη μο-

νεμβασιά, περπατήσαμε στα λιθόστρωτα δρομάκια της και γευτήκαμε τις τοπικές τους 

γεύσεις. τελευταία μέρα λοιπόν, φορτώσαμε τις αποσκευές μας και ξεκινήσαμε για 

το ιστορικό ναύπλιο, περνώντας πρώτα από την Καλαμάτα. Φτάσαμε στο τέλος της 

εκδρομής μας γεμάτοι χαρούμενες εικόνες στη μνήμη μας και την καρδιά μας και 

μια μυστική υπόσχεση από όλους μας ότι και του χρόνου θα είμαστε όλοι πάλι εδώ, 

πιστοί στο ραντεβού μας να στηρίξουμε το σύλλογό μας που μας προσφέρει αυτές 

τις μοναδικές εμπειρίες. 

ΕΓΚΑΙνΙΑ ΑΙθΟυΣΑΣ
στις 21 ιανουαρίου 2018 έγιναν τα εγκαίνια της Πολιτιστικής αίθουσας και ενημέ-

ρωση για τα έργα που έγιναν από τον Δήμο, την περιφέρεια και την τοπική Κοινότητα. η 

αίθουσα είναι ένα έργο που ήταν το όνειρο όλων των απανταχού μεσοτοπιτών. η εκδή-

λωση ήταν πολύ όμορφη. Χόρεψαν τα χορευτικά τμήματα του χωριού. στη μουσική μας 

κράτησαν συντροφιά τα σαντούρια του Αναγνωστηρίου Αγιάσου και το συγκρότημα 

«Εφάπαξ». απονεμήθηκαν 

από το Δήμο αναμνηστικές 

πλακέτες στους κοινοτικούς 

συμβούλους που ξεκίνησαν 

τις εργασίες της αίθουσας 

μαζί με την πολιτιστική επι-

τροπή. Επίσης από τον πρό-

εδρο και το τοπικό συμβού-

λιο δόθηκαν πλακέτες στους 

Πολιτιστικούς Συλλόγους 
που εδρεύουν στην αθήνα, 

στο χωριό, καθώς και στον 

ΑΟΜ για την προσφορά τους 

στο χωριό. Έγινε επίσης ενη-

μέρωση για όλο το ιστορικό 

της αίθουσας από την πρώτη 

πρόταση που είχε γίνει από 

τον σύλλογο των απαντα-

χού μεσοτοπιτών «η ανα-

γέννηση» μέχρι σήμερα που 

τελειοποιήθηκε και είναι το 

δεύτερο κτίριο σε χωρητικό-

τητα θεατών μετά το Δημοτικό 

θέατρο μυτιλήνης.

θΕΟΜήνΙΑ
στις 21 του μήνα που είχαμε τα εγκαίνια της αίθουσας έγινε και η μεγαλύτερη πλημ-

μύρα και κατέστρεψε τα πάντα. πήρε σε τρία σημεία ακόμα και το δίκτυο του νερού του 

αγίου Κωνσταντίνου, κάτι που δεν είχε συμβεί ποτέ από τότε που έγινε το έργο.

Δυστυχώς πάνω που είχαμε μαζέψει σιγά – σιγά τις πληγές από την περσινή πλημ-

μύρα και μας είχαν μείνει λίγες εκκρεμότητες, μας βρήκε δεύτερη πλημμύρα στις 11 

ιανουαρίου 2018 και προκάλεσε περισσότερες ζημιές στο ταβάρι και λιγότερες στους 

δυο κάμπους, ταβάρι και Χρούσο. μετά από δέκα μέρες, στις 21 ιανουαρίου μάς ήρθε η 

τρίτη και… καλύτερη. Δεν έμεινε τίποτα όρθιο. Κατέστρεψε ξανά το ταβάρι ολοκληρωτι-

κά καθώς και το Χρούσο. ο ποδαράς δεν έπαθε μεγάλες ζημιές. μόνο εκεί, όπου τα μι-

κρά λαγκάδια διασχίζουν στη μέση τον κάμπο, έγιναν ζημιές, αλλά εκεί γίνονταν πάντα. 

στο ταβάρι η παραλία χάθηκε για τρίτη φορά μέσα σ’ ένα χρόνο. μετά την πρώτη φε-

τινή πλημμύρα κουβαλήθηκαν αμέσως υλικά από το Δήμο και στηρίξαμε τον παραλιακό 

δρόμο διότι κινδύνευε να χαθεί, από το «μαγαζί του πλάτων» μέχρι το σπίτι του πανα-

γιώτη πιπίνη του Δημητρίου, δηλαδή πιο πέρα, στα δυτικά της γέφυρας. Γίνεται η θεομη-

νία στις 21 του μήνα 

και δεν μένει όρθιο 

τίποτα… θερμοκήπια, 

κτίσματα, αναχώματα, 

τα υλικά που είχαν 

κουβαληθεί στο δρό-

μο, τα ξαναπήρε όλα 

προς τη θάλασσα.

στο Χρούσο δεν 

άφησε τίποτα. το ανά-

χωμα το πήρε σχεδόν 

σε όλη την περιοχή 

και έσπασε από το 

θερμοκήπιο του στέ-

λιου ιω. Βακάλη και 

από κει και κάτω τα 

πήρε όλα. ο δρόμος 

στα ανατολικά του πο-

ταμού από το γεφύρι 

και προς τη θάλασσα 

σχεδόν δεν υπάρχει 

πουθενά. Εκεί που 

υπήρχαν τα προβλή-

ματα στον υδροβιότο-

πο, όχι μόνο πήρε τον 

δρόμο αλλά και όλα 

τα δέντρα που υπήρ-

χαν και τρία – τέσσερα μέτρα από το κτήμα του Γωγή αρτεμίου.

ο Δήμος και η περιφέρεια ανταποκρίθηκαν αμέσως μετά τις πλημμύρες. η περιφέ-

ρεια έφερε δύο εργολάβους – ιδιώτες μηχανημάτων, τον έναν στο ταβάρι και τον άλλον 

στον Χρούσο. Για το Χρούσο έφερε επίσης δυο δικά της μηχανήματα, μια μπουλντόζα 

κι έναν φορτωτή και εργάζονται για την αποκατάσταση των ζημιών. αυτές τις μέρες θα 

φέρουν και τρίτο μηχάνημα ιδιώτη για τη μαλλιόντα, όπου κι εκεί διέλυσε τα πάντα. ο 

Δήμος έβαλε αμέσως ιδιώτη εργολάβο και με τρία μηχανήματα και τέσσερα φορτηγά 

άρχισαν εργασίες για την αποκατάσταση της αγροτικής οδοποιίας. σχετικά με το ταβάρι 

επικοινώνησα με τον Δήμαρχο και την τεχνική υπηρεσία και ζήτησα να γίνουν τοιχία στο 

κομμάτι που υπάρχει πρόβλημα και να μεγαλώσει η γέφυρα γιατί δεν το χωράει το νερό 

και παθαίνουμε αυτά που παθαίνουμε. μου υποσχέθηκαν ότι θα γίνουν άμεσα τα τοιχία 

για τη γέφυρα θα εξεταστεί καλύτερα.

ως πρόεδρος της τοπικής Κοινότητας μεσοτόπου θέλω να ευχηθώ καλό κουράγιο 

και δύναμη να έχει το νέο Διοικητικό συμβούλιο του συλλόγου «ή Αναγέννηση» των 

απανταχού μεσοτοπιτών, ιδιαίτερα στη Γιώτα Πλωμαρίτου που ανάλαβε ξανά πρόε-

δρος κι έχει δώσει όλη της τη ζωή για τον σύλλογο, πάντα πρώτη στις δυσκολίες του 

συλλόγου.

ο πρόεδρος της τοπικής Κοινότητας

Γαβριήλ Πιπίνης

νεα τήσ κόινότήτασ μεσότόπόυ

τα νεα τόυ συλλόγόυ «μεσότόπόσ»                     ΓραΦΕι η Κουρλη Ειρηνη

Φωτογραφία παντελης Βακάλης

Φωτογραφία παντελης Βακάλης
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Συνέχεια από τη σελίδα 1
οι σχέσεις σε τοπικό επίπεδο ανάμεσα στους μεσοτοπίτικους συλλόγους είναι 

καλές και συνεργατικές, καθώς και με όλους. ο σύλλογος συνεχίζει με την ίδια 

παλιά πρωτοπόρα και βαθιά προοδευτική συνταγή-τακτική, που αποδίδει καρ-

πούς: «Δουλεύουμε εθελοντικά, με πρώτο το Δ.σ, βάζοντας πάνω από προσωπι-

κές φιλοδοξίες το κοινό καλό κι αφήνοντας απ’ έξω μικροκομματικές νοοτροπίες 

και σκοπιμότητες-παθογένειες της φυλής». ο εθελοντισμός και η διάθεση προ-

σφοράς ήταν πάντα στην πρώτη γραμμή του συλλόγου, ακόμα και σήμερα που ο 

ελεύθερος χρόνος είναι ακόμα πιο λίγος και οι συνθήκες παράξενες.

στη συνέχεια συνεχάρη τα μέλη της σ.Ε. της εφημερίδας κι έκανε αναφορά 

στη φετινή έκδοση του ημερολογίου. Ευχαρίστησε τους δασκάλους των χορευτι-

κών και μουσικών τμημάτων και τους μαθητές για τη συνεισφορά τους. ανέφερε, 

συν τοις άλλοις, την κοινή εκδήλωση που πραγματοποιήθηκε στο χωριό, με τον 

αδερφό σύλλογο “μαλλιόντα” για τον εμπλουτισμό της πρότασης του μύλου 

Καταχανά. Για την έκδοση των μεγαλοβδομαδιάτικων ύμνων, πιστεύουμε στην 

ολοκλήρωση του έργου μέσα στο τρέχον έτος. Για την έκδοση CD με παραδο-

σιακά μας τραγούδια, η εξεύρεση χορηγού δεν ευδοκίμησε και η προσπάθεια 

συνεχίζεται. η μηχανοργάνωση του αρχείου μελών δεν προχώρησε όσο θα θέ-

λαμε. στην αναβάθμιση της αίθουσας κάναμε κάποια βήματα και έπεται συνέχεια. 

Ευχαριστίες στο Κων/νο Σωκρ. Γνήσιο για την προσφορά του τραπεζιού συνε-

δριάσεων.

Κατόπιν αναφέρθηκε στις πολλές και ποικίλες εκδηλώσεις του περασμένου 

έτους και επισήμανε την καλή συνεργασία του Δ.σ. με τους συλλόγους του χω-

ριού, αλλά και άλλους λεσβιακούς συλλόγους, όπως και με το Δήμο Δάφνης-

υμηττού, καθώς και για τις εμφανίσεις των δημιουργικών μας τμημάτων, μιας κι 

όπου αυτά καλούνται εκπροσωπούν τον σύλλογο, το χωριό και τον λεσβιακό 

πολιτισμό γενικότερα. Κλείνοντας τον απολογισμό, ζήτησε τη συμμετοχή και τη 

στήριξη όλων στην μελλοντική συλλογική πορεία. 

μετά τον κ. Φώτη Βασίλογλου, τον λόγο πήρε η γραμματέας του Δ.σ. κα 

Άντζελα Κοντού, που ευχαρίστησε το Δ.σ. για την καλή συνεργασία. αναφέρθη-

κε στις αρμοδιότητες που είχε από το πόστο της γραμματέως. Κατόπιν, μίλησε για 

τη διετή συμμετοχή της στη συντακτική ομάδα και την προσπάθεια στην άψογη 

έκδοση της εφημερίδας. στις υπόλοιπες υπευθυνότητές της ήταν η φροντίδα της 

ιστοσελίδας και των social media του συλλόγου, οι Δημόσιες σχέσεις, η επιμέλεια 

του Γαστρονομικού ημερολογίου 2017, που κρίθηκε πολύ επιτυχημένο, καθώς 

και η διοργάνωση της συμμετοχής στη δράση Let’s do it Greece! 

στη συνέχεια, διάβασε επιστολή της κας Κατερίνας Σκενδέρη (αναπληρώτρια 

ταμία) που απουσίαζε, όπου αναφέρθηκε στις αρμοδιότητές της και ευχαρίστησε 

και εκείνη τα μέλη του Δ.σ. για τη συνεργασία. στη συνέχεια, η κα Κοντού διάβασε 

τον προϋπολογισμό έργων στην ευρύτερη περιοχή μεσοτόπου της περιφέρειας 

Βορ. αιγαίου, τον οποίο παρέδωσε την περασμένη εβδομάδα η περιφερειάρχης, 

κα Καλογήρου Χριστιάνα, παραβρισκόμενη σε εκδήλωση του συλλόγου.

το λόγο πήρε ο αντιπρόεδρος του συλλόγου, κ. ρεπάνης νίκος, αναφερόμε-

νος στους τομείς των αρμοδιοτήτων του: 

στην αιμοδοσία, όπου στη θητεία του έγιναν 54 αιμοδοτήσεις και 45 φιάλες 

δόθηκαν. από το 2000, που το ιπποκράτειο κρατά στατιστικά στοιχεία, οι αιμο-

δοτήσεις είναι 1.164. Εξέφρασε το παράπονο ότι οι οικογένειες των μελών που 

έλαβαν φιάλες από την τράπεζα αίματος δεν αναπλήρωσαν το αίμα αυτό, όπως 

είχαν ηθική υποχρέωση. στον τομέα αλληλεγγύης, η δράση εν πολλοίς απέτυχε 

και το ίδιο συνέβη και με τη δημιουργία μητρώου επαγγελματιών. ο λόγος, όπως 

είπε, δεν ήταν το Δ.σ. μιας που όλα τα μέλη είχαν πολλή όρεξη και τους αξίζουν 

συγχαρητήρια, ήταν η έλλειψη διάθεσης προς τις δράσεις αυτές. πρότεινε τη δια-

γραφή μελών που δεν πληρώνουν τις συνδρομές τους, κατόπιν προειδοποίησης 

και διακοπής της αποστολής εφημερίδας για 2 μήνες. στο θέμα της μηχανοργά-

νωσης, ξεκίνησε η προσπάθεια, υπήρξαν δυσκολίες, αλλά έπεται συνέχεια.

το λόγο πήρε ο αναπληρωτής γραμματέας, κ. Αρτέμης Φιλιππίδης, που ανα-

φέρθηκε στις υπευθυνότητές του, που ήταν μεταξύ άλλων η διοργάνωση εκδρο-

μών, οι θεατρικές παραστάσεις που παρακολούθησαν τα μέλη του συλλόγου και 

επισκέψεις σε διάφορους χώρους. Ευχαρίστησε για τη συνεργασία τα μέλη του 

απερχόμενου Δ.σ. και όσους, εκτός Δ.σ., προσέφεραν εθελοντική εργασία και 

ευχήθηκε ο σύλλογος να μεγαλώνει συνεχώς. Ευχαρίστησε ειδικά τους Στέλιο 

ζουμπουνέλη, Δημήτρη Βουδούρη για την βοήθεια στην ημέρα καθαριότητας 

και τον Κώστα Γνήσιο για την προσφορά του νέου τραπεζιού συνεδριάσεων του 

Δ.σ. 

Κατόπιν ο κ. Βασίλης Βογιατζής, μέλος του Δ.σ. και υπεύθυνος της αίθουσας 

και του χορευτικού τμήματος αναφέρθηκε στα προβλήματα που παρουσίασε η 

αίθουσα τα δύο τελευταία χρόνια και σε επισκευές που χρειάστηκαν. Ευχαρί-

στησε τον κ. Μιχάλη Καρδαρά για την προσφορά της ξύλινης επιγραφής με την 

επωνυμία του συλλόγου για την εξώπορτα και τον κ. Γνήσιο για την κατασκευή 

του τραπεζιού συνεδριάσεων του Δ.σ. μίλησε για την ημέρα καθαριότητας αί-

θουσας που πραγματοποιήθηκε από το απερχόμενο Δ.σ., κατά την οποία έγιναν 

διάφορες επιδιορθώσεις και οργάνωση των πραγμάτων που κατέχει ο σύλλογος. 

αναφέρθηκε στο τμήμα χορευτικού, που τα τελευταία 7 χρόνια δεν έχει ούτε μία 

συμμετοχή αγοριού, καθώς και στα τμήματα χορωδίας και μουσικών οργάνων 

και τις προσκλήσεις που δέχονται για εμφανίσεις. 

στη συνέχεια πήρε τον λόγο ο κ. Αρτέμης Βουδούρης, μέλος Δσ, ο οποίος 

ήταν υπεύθυνος αίθουσας, υπεύθυνος κουζίνας και υπεύθυνος για τις προμή-

θειες του συλλόγου για το Δευτεριάτικο τραπέζι και τις λοιπές εκδηλώσεις του. 

Ευχαρίστησε τον Χρήστο Πιπίνη που μαγειρεύει κάθε Δευτέρα και το Στέλιο 

Τσαλαβούτη που επίσης βοηθά. αναφέρθηκε στην ημέρα καθαριότητας αίθου-

σας προτείνοντας να γίνει αυτή η ημέρα θεσμός και ευχαρίστησε πάλι τον Κώστα 

Γνήσιο για την προσφορά του τραπεζιού συνεδριάσεων.

στη συνέχεια το λόγο πήρε η κα Χριστίνα Ιωσηφέλλη, εκ μέρους του τμή-

ματος γυναικών. αναφέρθηκε στις δράσεις του τμήματος, στις σταθερές εκδηλώ-

σεις, όπως το τσάι, τις εκδρομές, τις εκδηλώσεις του καλοκαιριού, τις θεατρικές 

παραστάσεις κλπ. Έκανε παράπονα για την παρέμβαση της συντακτικής επιτροπής 

στα κείμενα που αποστέλλουν προς δημοσίευση, χωρίς την έγκρισή τους για 

τις τυχόν αλλαγές. τον λόγο πήρε ο υπεύθυνος της συντακτικής επιτροπής κ. 

Γνήσιος Κωνσταντίνος, που απάντησε ότι η συντακτική ομάδα έχει δικαίωμα να 

παρέμβει στα κείμενα που αποστέλλονται προς δημοσίευση και αυτό αναγράφε-

ται στην εφημερίδα.

τον λόγο πήρε η κα Τσαλαβούτη Χριστίνα, υπεύθυνη τμήματος χορωδίας. 

αναφέρθηκε και εκείνη με τη σειρά της στις δράσεις του τμήματος και μετέφερε 

τους χαιρετισμούς και του δασκάλου του τμήματος κ. Βαγγέλη Σαραντίδη. πα-

ρότρυνε νέα μέλη να συμμετέχουν στο τμήμα.

το λόγο πήρε ο απερχόμενος ταμίας Γαβριήλ Παπαβασιλείου, διάβασε την 

λεπτομερή λίστα εξόδων, καθώς και την λίστα εσόδων, έκανε τον ισολογισμό και 

έβγαλε το αποτέλεσμα της χρονιάς, η οποία έκλεισε με μικρό κέρδος. Κάλεσε τα 

μέλη να βάλουν υποψηφιότητα.

ο Χρήστος Βαλελής δήλωσε ότι η εξελεγκτική επιτροπή αποτελούμενη από 

τον ίδιο, τον Χρήστο Καραστεφανή και τον Γιώργο Βακλατζή, έλεγξε τον ταμία 

και τα βρήκε όλα εντάξει. 

ο πρόεδρος ζήτησε να γίνουν οι σχετικές ερωτήσεις.

η Δέσποινα Βαλελή ρώτησε για την τιμή της βάσης του τραπεζιού που της 

Γενική Συνέλευση 2018   
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φάνηκε ακριβή και ρώτησε από τι υλικό είναι φτιαγμένη. απάντησε ο ταμίας και 

είπε ότι είναι από μασίφ σίδερο.

ο αποσπόρης Φώτης σχολίασε την επιστολή του Γιάννη πιπίνη για ίδρυση 

σωματείου/συλλόγου και διαφώνησε με την πρόθεσή του να συμπεριλάβει μόνο 

τους μορφωμένους και τους καλλιτέχνες και αναφέρθηκε και σε άλλους που δεν 

έχουν τις γραμματειακές γνώσεις, αλλά έχουν προσφέρει.

η κα Γιαννουκάκου – Κουρλή Χριστίνα, η οποία συνεχάρη το Δ.σ. για τις 

δράσεις του και σχολίασε τις περικοπές που κάνει η συντακτική επιτροπή στα 

κείμενα των συντακτών των άρθρων, χωρίς να ενημερώνεται ο συντάκτης, θε-

ωρώντας ότι οι αλλαγές που γίνονται είναι παραποιήσεις των γραφομένων και 

απαίτησε δημόσια συγγνώμη.

ο πρόεδρος κ. Βασίλας μίλησε για το νερόμυλο της μαλλιόντας, είπε ότι ορί-

στηκε ομάδα για την πραγματοποίηση μελέτης, ώστε να είναι έτοιμος ο φάκελος 

να κατατεθεί, όταν υπάρξει πρόγραμμα χρηματοδότησης.

ο κ. Φώτης αποσπόρης έκανε την πρόταση να ευχαριστήσει η Γενική συνέ-

λευση, όχι μόνο το Δ.σ., αλλά και όλα τα μέλη που μοχθούν για τον σύλλογο.

το λόγο πήρε η κα Παναγιώτα Πλωμαρίτου, η οποία διαπιστώνει διασπορά 

δυνάμεων και απουσία νεολαίας από το σύλλογο, παρόλο που τα τμήματα, π.χ. 

χορευτικού, έχουν νεολαία. Είπε επίσης ότι θα πρέπει να προσαρμοστούμε στα 

νέα δεδομένα. Κάλεσε τα μέλη να συνεισφέρουν στο σύλλογο και να βάλουν 

υποψηφιότητα και δήλωσε την υποψηφιότητά της για το νέο Δ.σ.

το λόγο πήρε ο νίκος ρεπάνης, ο οποίος έδωσε λεπτομερή στοιχεία για την 

αξία της βάσης του τραπεζιού, είπε ότι είναι ειδική κατασκευή, μελετημένη από 

αρχιτέκτονα και δεν εκτιμάται μόνο για το υλικό που είναι κατασκευασμένη. Επί-

σης έκανε σχόλια για την τοποθέτηση του τμήματος γυναικών και τα παράπονα 

που εκφράστηκαν για τις περικοπές των κειμένων στην εφημερίδα. τέλος θεωρεί 

ότι η τοποθέτηση της κας Γιαννουκάκου είναι απαράδεκτη.

η κα Βάσω Καραστεφανή μίλησε με συγκίνηση για την πορεία του συλλό-

γου όλα αυτά τα χρόνια. Είπε ότι η ίδια είναι μέσα στον σύλλογο από την πρώτη 

μέρα, μιας που ήρθε ως μικρό κορίτσι 20 ετών και κάλεσε τα μέλη να συνεχί-

σουν την πορεία του συλλόγου. 

ο πρόεδρος της Γ.σ. ζήτησε και έλαβε την ομόφωνη διά ανύψωσης των χε-

ριών ψηφοφορία των μελών για την απαλλαγή του απερχόμενου Δ.σ. από κάθε 

ευθύνη για τη διετή θητεία του.

ο κ. Καραστεφανής Χρήστος είπε ότι ξαναγεννιέται όταν έρχεται στο σύλ-

λογο και δήλωσε τη δική του υποψηφιότητα, όπως και του κ. Γρηγορίου Πιπίνη.

στη συνέχεια ο απερχόμενος πρόεδρος κατέθεσε αναλυτικά τον προγραμμα-

τισμό. Είπε ότι η περιφέρεια Β. αιγαίου προτίθεται να χρηματοδοτήσει μελέτη σε 

συνεργασία με το ΕΚπα για την αντιπλημμυρική προστασία της Δυτικής λέσβου 

ενώ ανέφερε πως πρέπει να είμαστε πάντα δίπλα στην σεισμόπληκτη Βρίσα. ανα-

φέρθηκε στην πρόταση του μουσείου Φυσικής ιστορίας στο σίγρι, για πιθανότητα 

δημιουργίας παραρτήματος του μουσείου στο χωριό και παρότρυνε όλους -σε 

περίπτωση που αυτό γίνει- να δώσουν ό,τι απολιθωμένο έχουν. τόνισε πως το 

θέμα που προέκυψε ανάμεσα στο τμήμα Γυναικών και στη συντακτική Επιτροπή 

θα έπρεπε να είχε λυθεί και να μην απασχολήσει τη Γ.σ. Είπε πως, αν χρειαστεί, 

θα μπει ως υποψήφιος για το Δ.σ. και ανάλογα με τις εξελίξεις θα παραιτηθεί 

υπέρ του επόμενου, γιατί ήρθε καιρός να ξεκουραστεί. παρότρυνε τους νέους 

να συμμετέχουν στις συλλογικές δράσεις και να θέσουν υποψηφιότητα στο Δσ. 

ο κ. Χρήστος πιπίνης, ανέφερε την προσφορά της κ. Δέσποινας Παπουτσή, 

μιας μπουκάλας τσικουδιάς, εις μνήμη του συζύγου της. 

ο ταμίας κ. Γαβριήλ παπαβασιλείου, έκανε τον οικονομικό προγραμματισμό 

της επόμενης χρονιάς,ο οποίος υπερψηφίστηκε ομόφωνα.

ο πρόεδρος της Γ.σ. διάβασε τα ονόματα των υποψηφίων για Δ.σ., για ολσα 

και για εξελεγκτική επιτροπή.

οι υποψηφιότητες για το Δ.σ.:

Άντζελα Κοντού, Αρτέμης Βουδούρης, Αρτέμης Φιλιππίδης, Ελευθερία 

Κωστάντη, Παναγιώτα Πλωμαρίτου, Χρήστος Καραστεφανής, Γρηγόρης Πι-

πίνης, Φίλιππας ρέμμας, Χρύσα Καρδαρά, Δημήτρης Βουδούρης, Χριστίνα 

Τσαλαβούτη, Βασίλης Βογιατζής και Φώτης Βασίλογλου.

Για την ολσα, υποψήφιοι είναι: Φώτης Βασίλογλου, Χριστίνα Γιαννουκά-

κου, Χριστίνα Τσαλαβούτη, Βασίλης Βογιατζής, Χρήστος Βαληλής.

Για την εξελεγκτική επιτροπή, υποψήφιοι είναι: νεκτάριος Βακάλης, Τάκης 

Βουρνάζος, Χρήστος Βαληλής.

υποψήφιοι για την εφορευτική επιτροπή: Βάσω Καραστεφανή, Σπύρος Βα-

κλατζής, Σταύρος Σκομβούλης.

ο απερχόμενος πρόεδρος του Δ.σ. ευχαρίστησε θερμά τα μέλη του Δ.σ. για 

την διετία που πέρασε. Έληξε η συνεδρίαση της Γενικής συνέλευσης και ακολού-

θησε η ψηφοφορία.

τη Δευτέρα 29 ιανουαρίου 2018 έγινε η συγκρότηση σε σώμα. αναλυτικά το 

νέο Διοικητικό συμβούλιο αποτελούν οι:

πρόεδρος:  Παναγιώτα Πλωμαρίτου

αντιπρόεδρος:  Βασίλης Βογιατζής

Γραμματέας:  Άντζελα Κοντού

ταμίας:  Αρτέμης Φιλιππίδης

αναπ. γραμματέας:  Ελευθερία Κωστάντη

αναπληρ. ταμίας:  Χρύσα Καρδαρά

μέλη:  Δημήτρης Βουδούρης

 Αρτέμης Βουδούρης

 Φίλιππας ρέμμας

Γενική Συνέλευση 2018   

Ευχαριστούμε πολύ τα μέλη μας που στηρίζουν τη 

συλλογική δράση και πληρώνουν τη συνδρομή τους. 

(συνδρομές: μέλους 20, Εφημερίδας 15, Εξωτερικό 

50 €). στους δύσκολους καιρούς που περνάμε η συν-

δρομή όλων είναι απαραίτητη για να μπορεί ο σύλλογος 

να στέκεται στα πόδια του και να συνεχίζει σταθερά την 

πορεία του. σας υπενθυμίζουμε ότι μπορείτε να έρχεστε 

στο σύλλογο ή να τηλεφωνείτε στον ταμία κάθε Δευτέρα 

6.00-9.00 μμ (210 9707417). οι τραπεζικοί λογαρια-

σμοί που μπορείτε να καταθέσετε τη συνδρομή σας είναι: 

Alpha Bank 261-002101-002833 (Γαβριήλ Δημ. πα-

παβασιλείου-ιωάννης ιγν. μαντάς) και τράπεζα πειραι-

ώς GR16 0172 0660 0050 6604 5290 408 (σύλλο-

γος μεσοτοπιτών). παρακαλείσθε να ενημερώσετε τον 

ταμία για την κατάθεσή σας.
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ΑΠΟΧΑΙρΕΤωνΤΑΣ ΤΟν ΦλΕΒΑρή…
ο Φλεβάρης μας αποχαιρετά, το πρώτο δίμηνο του έτους έχει κιόλας κλείσει κι 

εμείς αναφερόμαστε στις δραστηριότητες του τμήματος γυναικών γι’ αυτό το χρονικό 
διάστημα.

ο Γενάρης παραδοσιακά για τον σύλλογό μας περιλαμβάνει τη Γενική του συνέ-
λευση. την κορυφαία καταστατική, δημοκρατική διαδικασία κατά την οποία γίνεται 
ο απολογισμός της δράσης, ο προγραμματισμός του επόμενου έτους, η κριτική, η 
αυτοκριτική και οι προτάσεις των μελών και των τμημάτων.

το τμήμα γυναικών συμμετείχε κάνοντας τον απολογισμό του, τον οποίο διάβασε 
η Χριστίνα Ιωσηφέλλη. η ομιλήτρια αναφέρθηκε στις σταθερές εκδηλώσεις του 
τμήματος που είναι:

ñ οι συναντήσεις της 1ης πέμπτης του μήνα.
ñ 2 εκδρομές το χρόνο μονοήμερες ή διήμερες, οι οποίες πραγματοποιούνται το 

φθινόπωρο οκτώβριο - νοέμβριο και την άνοιξη συνήθως την ημέρα της μητέρας.
ñ το γειτονιό του καλοκαιριού.
ñ η παρακολούθηση των Δ' Χαιρετισμών.
ñ η ομαδική παρακολούθηση μίας ή δύο θεατρικών παραστάσεων κατά τους 

μήνες Δεκέμβριο - ιανουάριο.
Έκτακτα οργανώνονται ομιλίες, ξεναγήσεις ή ακόμα και τσικνοπέμπτη, όταν αυτή 

πέσει την 1η πέμπτη του μήνα.
το 2017 πραγματοποιήθηκε διήμερη εκδρομή στην Άνδρο και μονοήμερη στο 

αρχαιολογικό μουσείο της θήβας και την Κρύα της λειβαδιάς.
Έγινε το γειτονιό στο χωριό με μεγάλη προσέλευση γυναικών, αφιερωμένο στη 

μνήμη της θείας Ελένης Κελέση.
η παρακολούθηση των χαιρετισμών έγινε στη μονή του προφήτη ηλία στα 

τουρκοβούνια με εντυπωσιακή φιλοξενία από τις μοναχές.
παρακολουθήσαμε επίσης με μεγάλη προσέλευση την θεατρική παράσταση 

«ζορμπάς» και το «ημέρωμα της στρίγγλας». από το θέατρο και τις εκδρομές προ-
σπαθούμε να έχουμε ένα μικρό έσοδο με το οποίο ενισχύουμε το ταμείο του συλ-
λόγου.

οι εκδρομές, το θέατρο και οι ξεναγήσεις δεν είναι αυστηρά μόνο για γυναίκες.
τονίστηκε ιδιαίτερα η 8η μάρτη 2017 όπου το τμήμα μας σε συνεργασία με την 
Ε.Γ.Ε. ΔαΦνησ και στα πλαίσια του «ανοιχτού πανεπιστήμιου Δάφνης», οργάνωσε 

εκδήλωση-αφιέρωμα στα παραδοσιακά γυναικεία 
επαγγέλματα, με ομιλήτρια την Δρ. Αικ. Πολυμέ-
ρου - Καμηλάκη, τέως Διευθύντρια του Κέντρου 
λαογραφίας της ακαδημίας αθηνών, θέμα: λαϊκός 
πολιτισμός και ανάπτυξη. την εκδήλωση πλαισίω-
σε η χορωδία του συλλόγου μας.

τέλος, η ομιλήτρια αναφέρθηκε στη συνεχή πα-
ρουσία του τμήματος με δική του στήλη στην εφη-
μερίδα από το 2003. στη συνέχεια ακολούθησε ο 
προγραμματισμός:

ñ 1 Φεβρουαρίου «Εργόχειρο»,
ñ 1η μάρτη «τιμάμε την γυναίκα», 
ñ 16 μαρτίου Δ' Χαιρετισμοί στην ιερά μονή 

αποστόλου παύλου στο λαύριο,
ñ μάιος 2ήμερη εκδρομή στην σύρο 
και ο κύκλος των εκδηλώσεων συνεχίζεται…
τελειώνοντας την αναφορά στην Γενική συνέλευση ευχόμαστε στο νέο διοικητι-

κό συμβούλιο καλή δύναμη.
υποδεχτήκαμε τον Φλεβάρη με το «Εργόχειρο». αφορμή μια σειρά από σταμπω-

τά κεντήματα που βρέθηκαν στους αποθηκευτικούς χώρους του συλλόγου. η Τα-
σούλα ζουμπουνέλλη-Παπαντωνίου, μας μύησε στα μυστικά της μικροϋφαντικής. 
τη «σύγχρονη» παλιά τεχνική όπου το ανθρώπινο χέρι, αυτό το εξαιρετικά επιδέξιο 
εργαλείο, χρησιμοποιεί για εντυπωσιακές κατασκευές. το κόσμημα είναι μία από 
αυτές (βλ. φωτό).

το κέντησμα είναι γλέντισμα
και η ρόκα το σεργιάνι
κι αυτός ο έρμος αργαλειός
είναι σκλαβιά μεγάλη.
σήμερα όμως, κάθε ενασχόληση με τα παραδοσιακά εργόχειρα δίνει όχι μόνο 

δημιουργική χαρά, αλλά συμβάλει στην ψυχική ηρεμία και την αποσυμπίεση από την 
αγχώδη καθημερινότητα.                        Καλή σαρακοστή!

  Για το τμήμα Γυναικών
Χριστίνα Γιαννουκάκου - Κουρλή

ή γωνιά των γυναικών

μας άφησε χρόνους τον περα-
σμένο νοέμβριο η «θεια λιφτι-
ρία» του μπαρμπα-Κλέαρχου. 
Έτσι τη θυμάται η γενιά μου: 
αρχοντογυναίκα, καλοσυνάτη, 
χαμογελαστή, εκεί στο παντοπω-
λείο της στον δρόμο προς τα Χω-
ραφούδια. θυμάμαι που παιδιά 
μαζευόμασταν -ακάλεστοι- στο 
μαγαζί της, μικροί -μεγάλοι, για 

να δούμε στην τηλεόραση το «λούνα πάρκ», τον «Άνθρωπο δίχως 
πρόσωπο» και την «Χρυσή Βολή», μιας κι οι τV ήταν τότε λιγοστές 
στο χωριό!
Κόρη της πολυμελούς φαμίλιας του καπετάν μανόλη και της κυρά 
Δέσποινας μοσχόβη-ζουρνατζή. Γεννήθηκε το 1924 και πα-
ντρεύτηκε τον Κλέαρχο Βουρνάζο με τον οποίο απέκτησαν δυο 
παιδιά, τη στάσα και το Δημήτρη. πάντα το μαγαζί της, μαζί με το 
τυροκομείο τους, που στεγαζόταν από κάτω, ήταν σημείο αναφο-
ράς για την γειτονιά. Γύρω στο 1960 και για τέσσερα-πέντε χρόνια 
κάθε καλοκαίρι το απόγευμα μαζεύονταν στο πεζούλι της και στο 
γειτονικό δρόμο, στρώναν μαξιλάρια και κουρελούδες όλες οι γυ-
ναίκες «απ’ του στινάδ’», για ν’ ακούσουν στο πικάπ τα τραγούδια 
από τους νέους δίσκους 33 και 45 στροφών που έφερνε τακτικά 
από τη μυτιλήνη ο μπάρμπα-Κλέαρχος. τραγούδια με τη Γιώτα 
λύδια, το στέλιο Καζαντζίδη, το στέλιο περπινιάδη και άλλους! 
μαγαζί είχαν ανοίξει, απ’ τους πρώτους, και στο ταβάρι. το όμορ-
φο επίνειό μας ήταν ο αγαπημένος της τόπος μιας και κάθε καλο-
καίρι παραθέριζε στο εξοχικό της απέναντι απ’ τον μόλο. Εκεί, στην 
πολυθρόνα της, δίπλα στα βασιλικά της , μάζευε τις καλημέρες 
όλων μας, τα τελευταία χρόνια. ας είναι ελαφρύ το μεσοτοπίτικο 
χώμα, που την σκέπασε…

αποχαιρετήσαμε πριν λίγο καιρό στην Ελευσίνα την κυρα-πέρσα… η τρίτη 
κόρη του Χρήστου και της ασπασίας πιπίνη, μετά την τριανταφυλλιά και την 
Χρύσα, γεννήθηκε στο μεσότοπο το 1934. στα δέκα της χρόνια ξενιτεύτηκε και 
βρέθηκε στην Ελευσίνα κοντά στον θείο της-αδερφό της μητέρας της- Γιώρ-
γο Καλόγηρο, ο οποίος δεν είχε παιδιά. Εκεί τέλειωσε το Δημοτικό κι έμαθε 
κοπτική –ραπτική. παντρεύτηκε το Γιάννη τιπτιρή, με μικρασιάτικες ρίζες-από 
τα χωριά της αλικαρνασσού, του οποίου ο πατέρας Δημήτρης, πρόσφυγας 
εγκαταστάθηκε στην Κρήτη. απέκτησαν τρία παιδιά, την Kαίτη, το Δημήτρη και 
την ασπασία. Δούλεψε ως βιομηχανική εργάτρια, σε εργοστάσια στο θριάσιο, 
τα περισσότερα χρόνια στην πειραϊκή πατραϊκή.
οι παιδικές της μνήμες και οι μεσοτοπίτικες καταβολές πάντα τη συνόδευαν. λάτρευε το μεσότοπο και 
τους ανθρώπους του κι ευτύχησε τις τελευταίες δυο δεκαετίες να έρχεται για καλοκαιρινές διακοπές. την 
θυμάμαι στην πλατεία, να κουβεντιάζει με τον πατέρα μου και να θυμούνται τις δυσκολίες της Κατοχής 
και τα «κιαχαγιαλίκια» τους, τη βοσκή των προβάτων, εκεί στις γειτονικές μάντρες στον «αλεπό», στο 
«ρόμαλο», στη μάντρα της «Βατ’σιανής, λίγο πιο πέρα από τον Εξύμνο! Ήταν μια καλοσυνάτη και δυνα-
μική γυναίκα, που νοιαζόταν για τους συνανθρώπους της και προσπαθούσε το κατά δύναμιν… 
το περασμένο καλοκαίρι, αν και η κατάσταση της υγείας της ήταν επιβαρυμένη, είχε μεγάλη επιθυμία να 
‘ρθει στον μεσότοπο και τα κατάφερε! πήρε δύναμη από τις μνήμες της κι απ’ την αγάπη των συγχωρια-
νών της, χάρηκε το χωριό και το ταβάρι, προσκύνησε τις αγαπημένες της εκκλησιές και ξανάνοιξε για 
τελευταία φορά τις φτερούγες της.
Καλό ταξίδι κυρά πέρσα….

Μνήμη Ελευθερίας Βουρνάζου 
(1924 - 2017)

Μνήμη Περσεφόνης Τιπτιρή (1934-2018)

αποχαιρετήσαμε στα μέσα του Γενάρη έναν απ’ τους μόνιμους φίλους του 
δευτεριάτικου τραπεζιού, το μιχάλη μαντά. ο μιχάλης, ήταν οικοδόμος σο-
βατζής, από τους πολλούς συγχωριανούς της γενιάς του που άφησαν παλι-
καράκια το χωριό για να αναζητήσουν την τύχη τους στην αθήνα. Γιος του 
μπάρμπα Γιάννη και της θεία ασανούλας, γεννήθηκε το 1942. παντρεύτηκε 
την πηνελόπη ιωάν. Δουδουνή και απέκτησαν δυο παιδιά. τα θερμά μας 
συλλυπητήρια στην οικογένειά του. ας είναι ελαφρύ το χώμα της αττικής γης 
που τον σκέπασε…

Μνήμη Μιχάλη Μαντά

Αποχαιρετισμοί            ΕπιμΕλΕια Φωτησ ΒασιλοΓλου
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Θαλασσινές ιστορίες - Καπετάν Γιάννης Γωγής- “Μούχαλος” 
προπολεμικώς δεν κουβαλούσανε στο χωριό κτηνοτροφές. ούτε μπάλες τρι-

φύλλι, ούτε καλαμπόκι και τέτοια, αλλά πηγαίνανε τα πρόβατα σε άλλα μέρη να βο-
σκήσουνε, γιατί τέλος απριλίου τα βουνά όλα ξεραίνονταν στο χωριό! πηγαίνανε στο 
ανατολικό μέρος του νησιού, που ήταν οι ελαιώνες και είχαν μαζευτεί οι ελιές, ενώ 
στο χωριό οι μικροτσομπαναραίοι έβαζαν τα πρόβατά τους στα χωράφια που είχαν 
βγάλει τα κουκιά και είχε κάτι μαζέματα. Ένας άλλος τρόπος να έχουν τα ζωντανά 
τροφή ήταν να τα μεταφέρουν με τα καΐκια του χωριού στη μακεδονία, κοντά στα 
βουλγαρικά σύνορα. Εκεί βγάζανε το καλοκαίρι, και τον οκτώβριο μήνα τα φέρνανε 
στο χωριό εν αναμονή των πρώτων βροχών, που θα έβγαζαν «ντου σ’νόπουρου»* 
και άλλα χόρτα.

η μανία μας, εμάς που ήμασταν μικροί, ήταν μόλις ερχότανε καΐκι στο ταβάρι, να 
πηγαίνουμε με την βάρκα επάνω του και να καθόμαστε. μέχρι που πολλές φορές 
κοιμόμαστε στο καΐκι, όταν αυτό διανυκτέρευε στο ταβάρι. το πρωί πριν βγει ο ήλιος 
μαζευόντανε στου πλάτων τον καφενέ οι ντόπιοι ψαράδες, αγωγιάτες, κιαχαγιάδες* 
και συζητούσανε για τα τρέχοντα γεγονότα. Ήρθε και η είδηση ότι ο «μαμάνιος» θα 
φέρει τα πρόβατα του από το Δεδέ αγάτς (σήμερα αλεξανδρούπολη) με το καΐκι του 
μούχαλου. Κάποια στιγμή ακούστηκε ο θόρυβος της μηχανής και σε λίγο από το 
μπουρούνι εμφανίστηκε το καΐκι! σε λίγο φτάνει στη μέση του ταβαριού και ρίχνει 
την άγκυρα. Ξεκινάει η βάρκα του «ντάκα» (Καμπούρη Δημήτρη), 1500 οκάδων κι 
εμείς -τρία παιδιά-μέσα! Έτος 1938… Εγώ 8 ετών, ο αδερφός μου ο μιχάλης 10 
ετών και ένα παντρακέλ(ι), ο μήτρους 11 ετών. Φτάνουμε στο καΐκι… και τι να δεις 
εκεί! 150 πρόβατα στριμωγμένα επάνω στην κουβέρτα και δεν είχε χώρο κενό που-
θενά! σιγά σιγά ένα ένα τα βάζανε μέσα στη βάρκα. Εμείς τα παιδιά μπήκαμε μέσα 
στο καΐκι και πήγαμε και καθίσαμε επάνω στο σπιράγιο* της μηχανής. Ήρθε κι άλλη 
μια βάρκα του Ψαρά του Γαβριήλ, 800 οκάδων και σε 2-3 ώρες είχαν ξεφορτώσει 
τα πρόβατα.

το καΐκι ήταν 80 τόνων ολικού φορτίου. Είχε στο αμπάρι 60 τόνους αλεύρι σε 
σακιά από την θεσσαλονίκη του εργοστασίου «αλατίνη» και τα 150 πρόβατα του 
«μαμάνιου» στην κουβέρτα. Εκεί στο Δεδέ αγάτς το καΐκι περίμενε τρεις μέρες να 
βρει καλό καιρό για να φορτώσει και μεταφέρει τα πρόβατα σώα! οι τότε ναυτικοί 
–αν και είχαν τελειώσει μόνο δημοτικό σχολείο- ήταν άριστοι μετεωρολόγοι. το 
μεγάλο ρολόι, το ξυπνητήρι, ήταν απαραίτητο εργαλείο και το βάζανε να χτυπήσει 2 
η ώρα τα μεσάνυχτα! τότε ο καπετάνιος έβγαινε από την καμπίνα στην κουβέρτα και 
κομπασάριζε* τον καιρό, από τα άστρα που έβλεπε από το φεγγάρι, άμα είχε φεγγά-
ρι. ο καπετάν Γιάννης έκανε αλάνθαστη πρόβλεψη που έβαλε 150 πρόβατα μέσα 
στο καΐκι από την αλεξανδρούπολη και έβγαλε 150 πρόβατα στο ταβάρι! ούτε ένα 
πρόβατο δεν δεινοπάθησε, ούτε ένα πρόβατο δεν είχε ψόφιο…

Βγήκαν τα πρόβατα από το καΐκι… εδώ είναι, που λένε, το «έλα να δεις!». 24 
ώρες μέσα στο καΐκι τα πρόβατα βιρβιτσίλα* και κατουρλιά, μη συζητάς τι γινόταν!!! ο 

καπετάν Γιάννης φορούσε ένα παντελόνι φαρδύ με ρεβέρ, μια φανέλα εσωτερικιά, 
του χεριού πλεγμένη και πουκάμισο αλατζαδένιο δίχως γιακά -ο γιακάς τότε ήταν 
πολυτέλεια. τρία γυρίσματα το παντελόνι λίγο πιο κάτω από το γόνατο. Και πιάνει 
δουλειά. Δυο κουβάδες, ένας από την μια πλευρά του καϊκιού, ο άλλος από την άλλη 
και όχι μόνο πλύθηκε η κουβέρτα αλλά έλαμπε! απίστευτο κι όμως αληθινό!

Ήρθε η ώρα και για φαγητό. ο μιχάλης, ο πρώτος γιος του καπετάν Γιάννη έκανε 
και τον φροντιστή, πόσο χρονών να ήταν τότε, να ήταν 20; Είχε βάλει το τσουκάλι και 
βράζανε λόμπια* από το Δεδέ αγάτς. οι καπετάνιοι στα πλεούμενα έχουν την πρύμη 
για ενδιαίτηση. Εκεί τρώνε, εκεί κοιμούνται, εκεί πίνουν τον καφέ τους. ο μιχάλης 
έβαλε στο τσανακάκι το πήλινο λόμπια με ζουμί, έβαλε λάδι-ξύδι, ένα κρεμμύδι και 
πέντε παστά αποθήκας καθαρισμένα. τα παστά ήταν πάντα η μεγάλη κουμπάνια του 
καϊκιού! το πλήρωμα από χτες το πρωί που φύγανε από την αλεξανδρούπολη -24 
ώρες δρομολόγιο- μπορεί να φάγανε κάνα ξεροκόμματο και κάνα παστό… Βάζει 
ο μιχάλης το σουφρά* στην πλώρη και πάνω του τη μεγάλη τσανάκα. σερβίρει τα 
λόμπια και με την μαχαίρα τη μεγάλη έκοβε φέτες φωμί και μας έδινε. Φάγαμε με-
σημεριανό μέσα στο καΐκι -θα ήταν 3 η ώρα όταν τελειώσαμε.

Όταν ξύπνησε ο καπετάν Γιάννης απ’ τον απογευματινό ύπνο, ο ήλιος κόντευε να 
βασιλέψει, είχε ακουμπήσει του σαμαρά τα ντάμια… Ήπιε τον καφέ του και νερό από 
το μανταμαδιώτικο κουμάρι και αφού συνήλθε από την κούραση, με τον ύπνο που 
κοιμήθηκε, έδωσε εντολή απάρσεως! ο μιχάλης, ήτανε και μηχανικός, άνοιξε τα κα-
μινέτα στην μηχανή. οι δυο ναύτες βάλανε στην μπόμπα τους δυο χειρολοστούς και 
με αυτό τον τρόπο βιράρανε με αλυσίδα την άγκυρα. ο άλλος ο ναύτης μας έβαλε 
στην βάρκα και μας έβγαλε έξω.

Ξεκίνησε το καΐκι για να ξεφορτώσει το αλεύρι στο πλωμάρι, που ήταν και ο 
τελικός του προορισμός.

Όλα χαλάλι για την πατρίδα…
συνέχεια από το προηγούμενο φύλλο 

3. Στην πρώτη γραμμή
Ήτο παραμονή Χριστούγεννα, η πείνα μας είχε κάνει χάλια αδιόρθωτα. Εκείνο 

το βράδυ μάθαμε ότι δίνουν ψωμί. μια κουραμάνα να το μοιραστούν 13 άνδρες. η 
διαδρομή αυτή ήτο πολύ δύσκολη, ήτο σε απόσταση περίπου 500 μέτρα, αφού ξεκί-
νησα με άλλους στρατιώτες, πλησιάσαμε το μέρος. Εκεί θυμήθηκα αυτά τα καλόπαι-
δα από τη φυλακή που είχανε βγει πριν δυο μέρες και μου είπαν να οικονομήσουν 
κάτι για μάσα σε ένα κοντινό χωριό. Και τους είπα «Εγώ δεν είμαι αρμόδιος να σας 
δώσω άδεια, καθότι ξέρετε όπου βρισκόμαστε στην πρώτη γραμμή, διότι το βράδυ 
πρέπει να δώσω αναφορά».  παρόλο που μου υποσχέθηκαν  ότι θα είναι παρόντες, 
τελικά δεν τους είδα το βράδυ. την ώρα που ξεκίνησα για να πάρω την κουραμάνα, 
δεν φάνηκαν. Εγώ είχα την εντύπωση ότι θα γυρίσουν και όταν έφθασα στο σημείο 
του δήθεν εφοδιασμού, τους δικαιολόγησα την μερίδα τους. αφού τα έβαλα στο σα-
κίδιο ξεκίνησα να βρω τον λόχο μου, όπου και αυτό δεν ήτο και τόσο εύκολο, ούτε 

μπορούσα να φωνάξω. Όταν 
πλησίασα, οι χωριανοί μου 
με αντιλήφθηκαν και σιγά-σι-
γά με φώναξαν. Εδώ είμαστε! 
Ήταν ο νίκος Γουγής, ο Γρη-
γόρης αναγνωστόπουλος και 
ζουμπουνέλλης ιγνάτιος και 
ένα παιδί από την Ερεσό, Βα-
σίλης αχλιόπτας. μόλις μπή-
κα στο αντίσκηνο τους είπα: 

παιδιά απόψε θα φάμε. Έκανα τη διανομή χωρίς να είναι τα καλόπαιδα, ούτε και τους 
ξαναείδα εν πάσει περιπτώσει, οπωσδήποτε φάγαμε λίγο ψωμί και λίγο τυρί. θέλω 
να πω ότι τρόφιμα υπήρχαν αρκετά, αλλά στο σημείο που είμαστε ήτο αδύνατο να 
ανεβούν τα μεταγωγικά, διότι τα χιόνια είχαν παγώσει.

από την παραμονή Χριστουγέννων μείναμε εκεί μέχρι την παραμονή της πρωτο-
χρονιάς, όπου κατά τας 10 το βράδυ, με ζήτησε ο λοχαγός. Βρέθηκε κοντά μας, με 
φωνάζει ιδιαιτέρως και μου λέει: πάρε λοχία το ρολόι μου και στας 2 η ώρα μετά 
τα μεσάνυχτα, θα ξυπνήσεις το λόχο πολύ σιωπηλά μπαίνοντας μέσα στο αντίσκηνό 
τους. το είπα των παιδιών, αλλά πού να μας πάρει ο ύπνος. Όταν ήρθε η ώρα, ο ένας 
μετά τον άλλο, σκηνή σε σκηνή, όλοι επί ποδός, αφήσαμε τα γυλιά και κουβέρτες 
για να μη μας βαραίνουν, ετοιμαστήκαμε και ξεκινήσαμε. Όταν βαδίσαμε περίπου 
1 χιλιόμετρο, ο Διοικητής του τάγματος, όνομα σώκος, έριξε μια φωτοβολίδα, ίσως 
σημείον επιθέσεως. 

αμέσως επιτεθήκαμε και με το σύνθημα «αέρα», τους απωθήσαμε αρκετά, αφή-
νοντας θύματα, τραυματίες και μέσα σε όλα αυτά, ψάχναμε για πλιάτσικα, όπως και 
βρήκαμε και ψωμί και κονσέρβες. αφού άρχισε να ξημερώνει η πρωτοχρονιά, κα-
θηλωθήκαμε εκεί, εντωμεταξύ πιάσαμε και μερικούς αιχμαλώτους και τους μετέφε-
ραν στα μετόπισθεν. αφού ξημέρωσε καλά, εγώ με την ομάδα μου, τακτοποίησα το 
πολυβόλο και τους άνδρες, έτυχε ένας κορμός από δένδρο πεσμένο πάνω στο χιόνι 
και το στήσαμε, όπου άρχισε να βάλλει. η μάχη διεξάγετο εις τα υψώματα της Κλει-
σούρας, πολύ σκληρή και αιματηρή και με πολλά θύματα. Εντωμεταξύ το πολυβόλο 
μας σταμάτησε να βάλλει. Βλέπω τον σκοπευτή μας τραυματισμένο, ήτο και αυτός 
από την Ερεσό, ονομαζόταν Δημήτρης αχλιόπτας. σε λίγο τραυματίστηκε και ο προ-
μηθευτής. Έκανα προσπάθεια να τους βοηθήσω, δέχτηκα μια ριπή από πολυβόλο 
στο αριστερό μέρος τους στήθους, οπότε και έμεινα εκτός μάχης.

“συνεχίζεται στο επόμενο τεύχος...”.

1940 - Αναμνήσεις από το μέτωπο του μπαρμπα Σταύρου Σαραντίδη

ΓραΦΕι ο Κωνσταντινοσ πλ. σαραντιΔησ

ΓλωΣΣΑρΙ
σ’νόπουρου: φθινόπωρο

κιαχαγιάδες: κτηνοτρόφοι

κουβέρτα (πλοίου): το κατά-

στρωμα 

σπιράγιο: ό,τι είναι κατασκευα-

σμένο πάνω από το κατάστρωμα

κομπασάριζε: προσανατολιζό-

ταν, μετεωρολογούσε

βιρβιτσίλα: τα περιττώματα των 

προβάτων

λόμπια: φασόλια

σουφράς: χαμηλό, στρογγυλό 

τραπέζι "ο ταξιάρχης" αραγμένος στα λεμονάδικα του πειραιά...
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Η ΑΝΑΒΙΩΣΗ ΤΟΥ ΑΓΙΟΥ ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΣΤΟ ΠΟΔΑΡΑ    
στο τέλος του 1994 είχα μια περιπέτεια με την υγεία μου. 
με είχε πιάσει η μέση μου πολύ βαριά και ήμουνα στο 
κρεβάτι ή μάλλον στον καναπέ ξάπλα για 6 μήνες. Ένα 
βράδυ είδα στον ύπνο μου τον Άγιο Γρηγόριο του ποδα-
ρά που το εκκλησάκι του είναι σε μια σπηλιά. Εκεί είχα να 
πάω από μικρός 7-8 χρονών, όταν η μάνα μου και άλλες 
γυναίκες πήγαιναν κάπου κάπου και άναβαν τα καντήλια. 
Βλέπω λοιπόν τη σπηλιά και μέσα μια εικόνα και τρία κα-
ντήλια αναμμένα. Όταν νιώσα (ξύπνησα) το πρωί, λέω 
από μέσα μου: 
–« Άγι Γληγόρ’, άμα γένου καλά τσι πουρπατήξου, θη σ’ 
φέρου τα καντήλια τσι μια εικόνα.»
το όνειρο δεν το είπα σε κανένα. πέρασα τότε μεγάλο 
κανάλι, έρχονταν οι φίλοι μου και με έβλεπαν, ο ένας 
έλεγε να κάνω εγχείριση, ο άλλος να μην κάνω, γιατί 
μπορεί να μείνω παράλυτος. μια μέρα απουδέχουμι* το 
φίλο μου, τον αρτέμη Φιλιππίδη, με ένα φυσικοθεραπευ-
τή και μου λέει πως μπορεί να με κάνει καλά. με αρχίζει 
στο μασάζ και είδα τον ουρανό σφοντύλι και με άκουσε 
όλη η πολυκατοικία να φωνάζω. να μην τα πολυλογώ 
την άλλη μέρα, πουδάρουσα λίγο και κατέβηκα μέχρι 
την πιλοτή, με πόνους βέβαια, αλλά παρηγορήθηκα λι-
γάκι. μέχρι τα πέντε μασάζ κάτι γινόταν, από κει και πέρα 
ούτε μπρος ούτε πίσω. Όταν έκανα 45, του λέω «Εγώ 
δεν κάνω άλλα», γιατί με πήγαιναν τα αδέλφια μου και οι 
φίλοι μου στην αχαρνών και ας είναι καλά.
ο αδελφός μου ο Γρηγόρης είχε επικοινωνία με το φίλο, 
μα και Άνθρωπο με Άλφα κεφαλαίο, γιατρό παναγιώτη 
Κοντό και του έλεγε τα καθέκαστα. 
-«να αποφασίσει να κάνει εγχείριση, γιατί δε θα σηκωθεί, 
θα ρέψει στο κρεβάτι», του είπε.
Ένας καλός φίλος μου λέει «Ξέρω έναν πολύ καλό γιατρό 
στο υγεία» και του απάντησα ότι εγώ θα κάνω ότι μου πει 
ο Κοντός. Και πράγματι πήρα την απόφασή μου να κάνω 
το χειρουργείο. μου σύστησε ένα νευροχειρούργο, καλό 
γιατρό και καλό άνθρωπο. πήγαμε, τα είπαμε και του λέω 
«Γιατρέ, γρήγορα» και μου λέει:
-«μη βιάζεσαι, πρέπει να σε ηρεμήσουμε πρώτα, γιατί 
τόσο καιρό στο κρεβάτι σου έχει σαλέψει.»
 πράγματι μετά από μερικές μέρες με χειρούργησε. την 
άλλη μέρα το πρωί νάτος στο θαλαμάκι για δύο άτομα 
που με έβαλε, γιατί όταν ήμουνα στο μεγάλο θάλαμο έκα-
να τρεις μέρες να φάω και να κοιμηθώ γιατί όλοι ήτανε 
μελλοθάνατοι. το πρωί λοιπόν που ήρθε με ρώτησε αν 
έχω ζώνη. 
-«Φόρεσέ την και θα πάμε βόλτα!»

του λέω «Δεν είσαι καλά». μου φόρεσε τη ζώνη και μου 
λέει «σήκω επάνω»! «Δεν μπορώ», του λέω και τότε με 
αρπάζει σαν κούτσα και με σηκώνει όρθιο. μου έφυγαν 
αμέσως οι πόνοι και περπάτησα μόνος μου. τον ρωτάω 
αν μπορώ να πάω όπου θέλω και μου λέει «μπορείς 
αλλά κοντά σε τοίχο, αν ζαλιστείς να ακουμπήσεις». Χαρά 
εγώ, σαν το μωρό που κάνει τα πρώτα του βήματα, δεν 
είχα σταματημό. Δέκα λεπτά στο κρεβάτι, είκοσι στο δι-
άδρομο. το απόγευμα που ήρθανε να με δούνε, δε με 
βρήκανε στο θάλαμο και όταν ανταμώσαμε είπανε «Βρε! 
τούτους πουρπακεί*!!!».
Όταν βγήκα από το νοσοκομείο μου λέει «σε 15 μέρες 
πρέπει να σε ξαναδώ». με είδε 2 φορές και μου είπε 
«τώρα είσαι καλά». τον ρώτησα, αν μπορώ να κάνω κα-
μιά δουλειά και μου είπε: «μπορείς, αλλά να μη σκύψεις 
και σηκώσεις βάρος, όρθιος φορτώσου όσο θέλεις» τσι 
σαλτέρν πάνου σγκι κακίνα μ'. «τώρα θα φύγεις και δε 
θέλω να σε ξαναδώ και όταν πας στο χωριό να κάνεις 
μπάνια.»
να μη σας κουράζω, έκανα ότι μου είπε. αλλά δεν ξέ-
χασα το τάμα που είχα κάνει στον Άγιο Γρηγόρη και μια 
μέρα λέω στον πατέρα μου και στον παναγιώτη «θέλου 
να πάου ζτου αϊ Γληγόρ’.»
-«μπουρείς, βρε μουρόμ;» 
-«μπουρώ», λέω, γιατί είχα κάνει τα κουμάντα μου. 
πήρα ένα μέτρο μαζί μου και πήγαμε. μόλις πήγαμε στη 
σπηλιά, βλέπω την εικόνα όπως την είχα δει στο όνειρό 
μου, μπαίνω μέσα, μετρώ το άνοιγμα της σπηλιάς και λέω 
τώρα μπορούμε να παγαίνουμι. Είχα κάνει αυτό που ήθε-
λα. τελείωσαν οι μέρες, γύρισα στην αθήνα και λέω στο 
Γρηγόρη: «θέλω να πάμε στο μοναστηράκι να πάρουμε 
τρία καντήλια και μια εικόνα του αγίου.»
Είχε ένα φίλο που πουλούσε τέτοια πράγματα, πήραμε 
αυτά που ήθελα, όπως τα είχα δει στο όνειρο, κόβω και 
ένα σίδερο στο φάρδος της σπηλιάς και όλα καλά. Όταν 
πήγαμε στο χωριό, πήραμε τα σύνεργα και τις γυναίκες 
μας και πάμε στον Άγιο. σφήνωσα το σίδερο στη σπηλιά, 
κρεμάω τα καντηλάκια, βάζω και την εικόνα, τα ανάβω 
και το τάμα είχε ολοκληρωθεί. την άλλη χρονιά πήγαμε 
ο Γρηγόρης και εγώ και μας περίμενε μια απογοήτευση, 
τα ποντίκια είχανε φάει τις καντηλήθρες. Κάνουμε ένα 
τσιγάρο και λέω εγώ θα ξανάρθω. Εκεί που καθόμουν, 
βλέπω ένα μπουκαλάκι από αντιβίωση, βγάζω το καπάκι 
του, ανοίγω από κάτω μια τρυπούδα, του βάζου σι ένα 
κουμάκ’ ασπουρδίλου*, του φυτιλάκ’ ρέγους* ! Ψάξαμε, 
βρήκαμε δύο ακόμα τσι μπίκ’σι* η δ’λειά μας.

Όταν γυρίσαμε στο χωριό, μας ρώτησαν οι φίλοι μας, πού 
ήμαστε και τους είπαμε στον Άγιο και είπαμε να ξαναπάμε 
του χρόνου. πράγματι του χρόνου μαζευτήκαμε καμιά δε-
καριά και καθιερώθηκε μετά της παναγίας να πηγαίνουμε 
στον Άη Γληγόρ. Κάθε χρόνο πληθαίναμε, γυναίκες, μου-
ρά, με τα γλυκά μας, τσι χαχλούδις, και όταν γυρνάγαμε 
είχε καφεδάκι στη καντίνα και το κέρασμα το πληρώναμε 
εγώ και ο Γρηγόρης παπουτσής του Βασιλείου. τη τε-
λευταία φορά που πήγαμε ήμασταν 37 άτομα. μας είδε 
ο Χρήστος ο Ψύλλος και μου είπε «του χρόνου θα σας 
βάλω μια προβατίνα να φάτε.» 
πράγματι, του χρόνου ο λόγος του έγινε πράξη και το 
βράδυ μαζευτήκαμε και τη φάγαμε. σας κούρασα, μα 
έπρεπε να τα διηγηθώ για να καταλάβετε πώς αναβίω-
σε ο Άγιος Γρηγόρης στον ποδαρά. με την ευκαιρία να 
ευχαριστήσω όλους τους φίλους που μου παραστάθηκαν 
στο πρόβλημά μου και τα αδέλφια μου καθένας με τον 
τρόπο του.
ο παναγιώτης πολύ παραπάνω, που με πήρε στο χω-
ριό, ανάρρωσα και όλα πληρωμένα. Και πάλι ευχαριστώ 
όλους.

ΓραΦΕι ο Χρηστοσ Κ. πιπινησ Και ΕπιμΕλΕιται ο αρτΕμησ ΦιλιππιΔησ.

ΓλωΣΣΑρΙ

Απουδέχουμι: υποδέχομαι

Κούτσα: κούκλα

Πουρπακεί: περπατά

τσι σαλτέρν πάνου σγκι κακίνα μ’: Και πηδάει πάνω στη 

πλάτη μου

ασπουρδίλου: ασφόδελος

ρέγους: ωραία (επίρ.)

μπίκ’σι: έγινε, ολοκληρώθηκε
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ευΧαριστήρια

 Επιμέλεια σελίδας: μαγδαλένα παπουτσή 

η μαγδαλένα παπουτσή επιμελείται τη σελίδα. Όσοι επιθυμείτε, μπορείτε να στείλετε ευχαριστήρια, κοινωνικά κλπ. στο email: elenimagda.pap@gmail.com και στο τηλ: 6978273376.

Ευχαριστούμε θερμά το σύλλογο μεσοτοπιτών λέσβου 

«η αναγέννηση» και όλους τους αιμοδότες για τη διάθε-

ση φιαλών αίματος για τις ανάγκες της επέμβασης του 

συζύγου μου.

Ευχαριστούμε επίσης μέσα από την καρδιά μας συγγε-

νείς, γνωστούς, φίλους, τους γιατρούς, το νοσηλευτικό 

προσωπικό για την αμέριστη συμπαράστασή τους και ευ-

χόμαστε σε όλους καλή κι ευλογημένη χρονιά με υγεία.

η οικογένεια μιχάλη- Δέσποινας Βαληλή

Όσο υπάρχουν άνθρωποι κανείς, όπου και να ‘ναι, ό,τι κι 

αν του συμβεί, δεν είναι μόνος. Ευχαριστώ θερμά όλους 

τους ανθρώπους στο ταβάρι που μου συμπαραστάθηκαν 

στο πρόβλημα υγείας που αντιμετώπισα. Είναι συγκινη-

τικό πόσα μπορεί να καταφέρει ο άνθρωπος, όταν έχει 

καλοσύνη και καλή καρδιά!

μιχάλης Καρτέρης

 

ο σύλλογος μεσοτοπιτών «η αναγέννηση» επιθυμεί να 

εκφράσει τις ειλικρινείς του ευχαριστίες προς τον Κώστα 

Γνήσιο του σωκράτη για την κατασκευή και γενναιόδωρη 

δωρεά προς το σύλλογο του νέου συνεδριακού τραπε-

ζιού. πρόκειται για ένα τραπέζι, που εκτός από τη λει-

τουργική του χρήση, κοσμεί την αίθουσα του συλλόγου 

διότι είναι ένα εμπνευσμένο και καλαίσθητο έργο τέχνης.

Ευχόμαστε στον Κώστα να είναι πάντα υγιής και δημι-

ουργικός, ώστε τα εμπνευσμένα έργα του να κοσμούν 

οικίες και κάθε είδους χώρους! 

Είθε και ο σύλλογός μας να είναι πάντα ακμαίος και ζω-

ντανός και να «σηκώνει» επάνω του και να αρμενίζει το 

μεσότοπο κι ολόκληρη τη λέσβο!

ο σύλλογος ευχαριστεί θερμά τον αθλητικό Όμιλο με-

σοτόπου για τα δώρα που έστειλε στο Δσ και το κρασί 

που θα πιούμε στην υγειά τους και στις νίκες τους! 

Επίσης ο σύλλογος ευχαριστεί ιδιαιτέρως τον Γεωργικό 

συνεταιρισμό μεσοτόπου για τα δώρα που έστειλε και 

τις ευχές και αντευχόμαστε κι εμείς υγεία σε όλους και 

καλή προκοπή!

το Δ.σ. του συλλόγου μας ευχαριστεί θερμά την κ. αρετή 

παστελή, συνεργάτιδά μας για τις στολές των ευζώνων-

φουστανελλάδων, που μας έδωσε για τις ανάγκες της 

παρουσίας μας στην τηλεοπτική εκπομπή: το «αλάτι της 

Γης» χωρίς να δεχτεί αμοιβή. της ευχόμαστε να είναι πά-

ντα καλά!

(αρετή παστελή-παραδοσιακές στολές, σουφλίου 7 Άγι-

ος Δημήτριος, τηλ. 210 9963499)

ΓΑΜΟΙ

•	 η Δήμητρα παναγιώτη μιχαηλίδη και ο σταύρος αλε-

ξέλλης παντρεύτηκαν στην Καλλονή.

ΓΕννήΣΕΙΣ

•	 Διορθωση Φυλλου 245: ο αλέξανδρος ιγν. 

μαντάς και η ιωάννα παναγ. ιωσηφέλλη απέκτησαν 

κοριτσάκι στην αθήνα.

•	 η Βασιλική Καραστεφανή και ο παναγιώτης Κουρλής 

απέκτησαν δίδυμα κοριτσάκια στο μεσότοπο.

•	 ο παναγιώτης Κελέσης και η Χριστίνα ιγκνάτοβα 

απέκτησαν αγοράκι στην αθήνα.

•	 η Δέσποινα Κουρλή του παναγιώτη και ο αλέξανδρος 

Διαμαντόπουλος απέκτησαν αγοράκι στην αθήνα.

θΑνΑΤΟΙ

•	 πέθανε στο μεσότοπο ο αναστάσιος Καξηρής του 

νικολάου.

•	 πέθανε στο μεσότοπο ο σπύρος σκουμβούλης του 

ιγνατίου.

•	 πέθανε στην αθήνα ο Χρήστος Ψωμάς του αρτεμίου.

•	 πέθανε στην αθήνα ο Χαράλαμπος Καξηρής του αθα-

νασίου.

•	 πέθανε στην αθήνα η Ευπραξία σερβού του αντωνίου 

(πατακού).

•	 πέθανε στην αθήνα η Κλεάνθη Χατζημαλή του Δημητρί-

ου, το γένος Κογιοπούλου.

•	 πέθανε στην Ελευσίνα η περσεφόνη τιπτιρή, το γένος 

Χρήστου πιπίνη.

•	 πέθανε στην αθήνα ο Δημήτριος Βασίλας του μιχαήλ 

(μαντίκος).

υΠΕρ ΣυλλΟΓΟυ ΓΟνΕων ΔήΜΟΤΙΚΟυ ΣΧΟλΕΙΟυ & 

νήΠΙΑΓωΓΕΙΟυ

•	 ο νικόλαος Καξηρής του λουκά προσέφερε  25 € εις μνή-

μη αναστάσιου Καξηρή και λουκά Καξηρή.

•	 ο νικόλαος Καξηρής του Ευστρατίου προσέφερε 25 € εις 

μνήμη αναστάσιου  Καξηρή και λουκά Καξηρή.

υΠΕρ ΠΟλΙΤΙΣΤΙΚΟυ ΣυλλΟΓΟυ «ΜΕΣΟΤΟΠΟΣ»

•	 ο νίκος Καξηρής του λουκά προσφέρει 25 €  εις μνήμη 

λουκά Καξηρή και ανέστη Καξηρή.

•	 ο νίκος Καξηρής του Ευστρατίου προσφέρει 25 € εις μνήμη 

λουκά Καξηρή και ανέστη Καξηρή.  

κόινώνικα

πρόσΦόρεσ

•	 η οικογένεια Κωνσταντίνου ιωσηφέλλη του Γεωργίου στη 

μνήμη της αγαπημένης τους θείας, περσεφόνης τιπτιρή, το 

γένος Χρήστου πιπίνη 30€

•	 ο σκομβούλης μενέλαος του παναγιώτη στη μνήμη του μι-

χάλη μαντά του ιωάννη 20€

•	 η Δαγκλή μέλπω του Γρηγόρη- συνδρομή εξωτερικού 50€

•	 η Δαγκλή – Καξηρή μέλπω του Γρηγόρη στη μνήμη των 

γονέων της Γρηγόρη και σοφίας Καξηρή 50€

•	 η Κράμβη – τραγέλλη Άννα του Βασίλη συνδρομή εξωτε-

ρικού 50€

•	 η Γωγή μαρία του Κωνσταντίνου στη μνήμη του συζύγου 

της και των γονέων της Γεωργίου και μυρσίνης Βαλαβάνη 

50€

•	 η ιωσηφέλλη τριανταφυλλιά του Γεωργίου στη μνήμη της 

αγαπημένης και μικρότερης της αδελφής, περσεφόνης τιτ-

πτιρή του ιωάννη, αντί στεφάνου 50€ 

•	 ζητάμε συγγνώμη για το λάθος που έγινε εκ παραδρομής στο 

φύλλο αρ. 245 και στο άρθρο που αναφέρονται οι αιμοδότες 

(σελ.3). το πατρώνυμο του ιγνατίου ρέμμα είναι ‘Δημήτριος’.

πρόσΦόρεσ υπερ συλλόγόυ

διόρΘώσή

Ενοικιάζεται στην Άνω Κυψέλη άνετο τριάρι, δια-

μπερές, 2ος όροφος, άνευ κοινοχρήστων, λογική 

τιμή, πολύ κοντά σε όλες τις βαθμίδες σχολείων 

και εύκολη πρόσβαση στα μμΕ. πληροφορίες: 

6974915185

πωλείται αγρόκτημα τεσσάρων στρεμμάτων στη 

θέση Βαριά (σταυρί) στον κεντρικό δρόμο του με-

σοτόπου. πληροφορίες Γιώργος πετρέλλης τηλ. 

6932485431

αγγελιεσ

To «Καφενείο» του συλλόγου ευχαριστεί τους: 
•	 ιωάννη Βακάλη του μάρκου για το τσουβάλι με τις πα-

τάτες από το Χρούσο

•	 Γεώργιο Δουδουνή (Ψύλλο)για τα πέντε κιλά ούζο

•	 Βεμβέτσο Βασίλη για τα δύο πακέτα χειροποίητα ζυμα-

ρικά, τα γλυκάδια και τα γλυκά που προσέφερε για τη 

γιορτή του, του ευχόμαστε χρόνια πολλά!

•	 Βουρνάζο θύμιο για τα τρία μπουκάλια κρασί

•	 νοικοκύρη Δημήτρη (σαμαρά) για τη σμέρνα και το 

χαψί

•	 Βουρνάζο τάκη του Κλέαρχου για τις δύο τσάντες λε-

μόνια

•	 τζίτζιφα Δημήτρη, φίλο του συλλόγου μας από την αρ-

γυρούπολη, που προσέφερε ένα μπουκάλι τσίπουρο 

εξαιρετικό, μαζί με ποτηράκια

•	 Φοίβο Βουδούρη του παναγιώτη (λυρά) έστειλε πατά-

τες από τον ποδαρά

•	 τσιγκάκη μανώλη για τα τέσσερα μπουκάλια κρασί

•	 Βουρνάζο θύμιο για το σακούλι με τις ελιές

•	 Βογιατζή Γιάννη για τα τρία κοτόπουλα για τη γιορτή 

του

•	 ανδρικοπούλου λεωνίδα Δέσποινα για τον καφέ και 

τη ζάχαρη 

«αν εκ παραδρομής παραλείψαμε να αναφέρουμε κάποια 

προσφορά στο Καφενείο, ζητούμε συγγνώμη».

καΦενειό
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 μεσότόπιτική πινακόΘήκή του Φωτη ΒασιλοΓλου

 Ν(ι)κόλας Βαλελής, ο αγωγιάτης κι ο γλεντζές 
(1878-1970)
ο παππούς μου νικόλας Βαλελής-«Γαλλικό», γεννήθηκε στον μεσότοπο το 1878 του αγί-
ου νικολάου τη μέρα, γι’ αυτό και πήρε τ’ όνομα νίκος. οι γονείς του ήταν αγρότες κι ο ίδιος 
στην αρχή ασχολήθηκε με τα αγροτικά. Όταν μεγάλωσε, άλλαξε επάγγελμα, έγινε αγωγιά-
της, γιατί αυτά τα χρόνια δεν υπήρχαν αυτοκίνητα. το χωριό εφοδιάζονταν  με τα μουλάρια. 
Φέρναν πραμάτειες τα καΐκια στο ταβάρι κι οι αγωγιάτες τα ανέβαζαν και τα μοίραζαν στα 
μαγαζιά. λάδι κουβαλούσαν από τη μυτιλήνη. Όποιος ήθελε να πάει στη Χώρα, για κάποια 
δουλειά, τον πήγαιναν με το μουλάρι. 
του παππού μου του άρεσαν πολύ τα γλέντια! του άρεσε πολύ να γλεντάει και να τραγου-
δάει με τους φίλους του. Δεν ήταν μπεκρής, ήταν γλεντζές! τον καλούσαν σε γάμους, στα 
σπίτια και τραγουδούσε, γιατί δεν μπορούσαν, για οικονομικούς λόγους, όλοι να καλέσουν 
όργανα.  Έλεγε ωραίους αμανέδες κι ήταν και ποιητής, έβγαζε τραγουδάκια. μερικά τα 
θυμάμαι και θα σας τα πω…

«οχτώ παιδιά μεγάλωσα, μα όμως εγλεντούσα
σε πανηγύρια σε γιορτές, γάμους ξιμπηριτούσα

μη βλέπετε που βρίσκομαι σε τούτο δω το χάλι
Κάποτε ήμουν και γω νιος, ήμουνα παλικάρι,

ήμουνα και τραγουδιστής και του χωριού καμάρι!

τα χρόνια όμως πέρασαν και όλα αυτά χαθήκαν
μα μέσα απ’ την καρδούλα μου αυτά ποτέ δεν βγήκαν

με παίρνει το παράπονο, τα μάτια μου δακρύζουν,
οι φίλοι που γλεντούσαμε κι αυτοί δεν με γνωρίζουν…

Και τώρα πια παρακαλώ την ώρα που θα φτάσει
ο Χάρος μες στην κλίνη μου για να με ξεκουράσει…

Χάρε, στον ύπνο μου να ‘ρθεις αλλά μη με ξυπνήσεις 
και με χαμόγελο γλυκό τα μάτια μου να κλείσεις.

πες μου βρε, Χάρε , να χαρείς το μαύρο σου σκοτάδι
θα γιατρευτεί ο πόνος μου σαν κατεβώ στον Άδη;

Και πάλι Χάρε, σε ρωτώ εκεί που πάω να μείνω
θα βρω τους φίλους π’ αγαπώ, να ξανασυνεχίσω;».

Όταν έφυγε η γιαγιά μου με δάκρυα στα μάτια της είπε:
«Εμείς κι αν χωριστήκαμε πάλι θ’ ανταμωθούμε 
σαν κατεβώ στη μαύρη γη πάλι μαζί θα ζούμε!

Εγώ είμαι κείνο το πουλί όπου το λέν’ σαΐνι
που χάνει το ταιράκι  του και πια νερό δεν πίνει…».

θα σας πω κι ένα ποιηματάκι που σχεδίασε μόνος του.
αλάνι δεν θα είμαι πια, να με κατηγορούνε

οι όμορφες της γειτονιάς με μένα να γελούνε.

μεταξωτό πουκάμισο, γρεβάντα και κολάρο
Και θα διαλέξω μόνος μου γυναίκα για να πάρω.

θα κάνω οικογένεια, θα δώσω την ψυχή μου 
και όλοι θα ζηλεύουνε αυτή την αλλαγή μου.

πήγαινε πες στη μάνα σου να πει στη γειτονιά,
πως ο γαμπρός της άλλαξε κι έρχεται στις εννιά…

Είχε είκοσι τρία εγγόνια (!), κανενός καρδιά δεν χάλασε. μας αγαπούσε όλους. Δεν μάλωσε 
ποτές κανέναν. μας έλεγε παραμύθια, ιστορίες, τραγουδάκια τα βράδια όταν πηγαίναμε 
γειτονιά. Όλοι μας τον ακούγαμε και μας άρεσε πολύ, γιατί τότες δεν υπήρχαν τηλεορά-
σεις, ούτε ραδιόφωνα. η ψυχαγωγία 
μας ήταν αυτή. μας έλεγε: «Χαράμα-
τα του αγίου νικολάου γεννήθηκα και 
του αγίου νικολάου παντρεύτηκα». 
Και  του αγίου νικολάου έφυγε από τη 
ζωή το 1970, σε ηλικία 92 χρονών. 
Ήταν πολύ λαφρύς, στα νιάτα του πε-
τούσε! Άμα υπήρχε κανένας άρρωστος 
ή γεννούσε καμιά κοπέλα και χρειαζό-
ταν γιατρό -γιατρός υπήρχε τότες στα 
τελώνια, τη σημερινή Άντισσα-, τον 
καλούσαν και πήγαινε με το μουλάρι 
να τον φέρει. λέγαν πως ο παππούς 
μου κι ο μπάρμπα- μιχάλης αγριτάκης 
-ο Καραμπέτ’ς ήταν τότε οι πιο γρήγο-
ροι αγωγιάτες στο χωριό. ο θεός ας 
αναπαύει τις ψυχούλες τους…

Μνήμη μπάρμπα-Σπύρου Σκομβούλη (1925-2018)
Όταν έρχεται η ώρα να γράψεις, για έναν «αγαπημένο» που φεύγει, αισθάνεσαι σαν να ξε-
κολλάει ένα κομμάτι απ’ την ψυχή σου…ο μπάρμπα- σπύρος ευτύχησε να ζήσει 92 χρόνια 
«ντούμπγια»-ολόκληρα- και να χαρεί παιδιά, εγγόνια και δισέγγονα! Ήταν απ’ τη γενιά που 
πάλεψε τη ζωή και κατάφερε με τον ιδρώτα της να την παραδώσει καλύτερη στα παιδιά 
της. απλός, λιτός, ευγενής, καλοκάγαθος, εξαιρετικός αφηγητής, χωρατατζής, άνθρωπος 
απλός και δημιουργικός! Γεννήθηκε το 1925 κι ήταν το έβδομο και στερνοπούλι του μπάρ-
μπα ’Γνάτ’γιου και της θεία μαρίας σκομβούλη. Ήταν αγρότης, περιβολάρης και γυρολόγος 
μανάβης, κουλάντριζε και λίγα πρόβατα. Έφυγε πλήρης ημερών, γλυκά όπως του ταίριαζε, 
ένα πρωινό του Γενάρη…
Ήταν από τους «πρωταγωνιστές» στο πρώτο μου βιβλίο: «Ένα καλάθι ιστορίες…-η τέχνη της 
καλαθοπλεκτικής στον μεσότοπο λέσβου, 2010» κι ήταν ο δάσκαλός μου, μιας κι έπλεξα 
δίπλα του το πρώτο μου «στραβοκάλαθο»...  Για δυο-τρία καλοκαίρια ήμουν συχνός επι-
σκέπτης στο ντάμι του στο ταβάρι, όπου με καλοδέχονταν μαζί με την καλή του, την κυρά 
Κατερίνα. Κι αρχίζαμε τις ιστορίες… πέρα από τις μαγνητοφωνήσεις,ευτυχήσαμε να κάνουμε 
βιντεοσκόπηση, ερασιτεχνική, του πλεξίματος ενός καλαθιού από την αρχή μέχρι το τέλος! 
ας θυμηθούμε λίγες απ’ τις υπέροχες διηγήσεις του…
«’Γω, καλά-σ’χαντά, είμη αυτουδίδακτους… Έμαθα ςντου σχουλειό. θι να ‘μαςτι πια τιτάρκ(ι) 
τάξ(ι). λέει η δάσκαλους, η αϊβαλιώκ(ι)ς: «Όποιος μπορεί να κάνει καλαθάκια, να φέρνει 
εδώ καλάμια μες στο διάδρομο απάνω». Γέμιζε ο διάδρομος καλάμια και βεργιά! Είχι εφτού 
μια θεια μιλπουμέν(ι)-καθαρίστρια. μας κατατσιφάλιαζι! «να σας πάρ’ η διάβουλους, γι-
μόςτι ντου κόςμου πάλι»!αλλά τι ήθιλι να κάν(ι). αφού του έλιγι η δάσκαλους; από κει γω 
έφτιαχνα κάνα «στραβό», τα ‘δινα, μ’ τα γυρεύγαν οι γυναίκες. Άλλ(ι) σύκα μού ‘δινε, καμιά 
χάχλα, γλυκάθ’κα γω!
μετά τα παράτησα. Ύςτ’ρα απού χρόνια άκ’σα, απού ντου κόσμου, πως πάει ο Γιώργης ο 
κουρέας (ιωσηφέλλης) και πουλάει καλάθια στην Ερεσό και βγάζ(ι) παράδις καλοί! σιγά, 

λέω μωρέ, μη βγάζ(ι) παράδις απ’ τα καλάθια! Δουκίμασι τση συ, βρε σπύρου, μ’ λέγ(ι) η 
γυναίκα μ’τσ’ άμι πούλ’ςι να δεις… Ε, γω είχα να πλέξω χρόνια, αλλά η τέχν(ι) κάθεται μέσα 
σου! Ε, έπλεξα, πήγα, γλυκάθ’κα! λέγου: βρε καλά του ‘λιγι η ν(ι)κουτσιαρά!!! παντριμέ-
νους πια, ριγουλάρ’σα καλά. Βουηθούσαν τση τα πηδιά, η θουδ΄ώρα, η Γνάτγιους. πήγινα 
Ερεσό, Χίδηρα, Φτερούντα, Άγρα, παράκοιλα… Φόρτωνα σε κάθε ταξίδι, ξέρου γω πόσα; 
σαράντα πενήντα καλάθια; η γαϊδάρα δε φαινόνταν. Ήταν περικυκλωμένη απ’ τα καλάθια! 
Κουκλουνόνταν! Καμιά φουρά προσπαθούσα μήπως και  κάτςου πανουςάμαρα σαν τον πε-
λαργό και να καβαλικέψω, δεν τα κατάφερνα… ακολουθούσα μι τα πουδάρια, τι να κάνου…
… Έεχ γιράσαμι πια! Γιατί οι λαμπρές που πιράσαμι είνη τση πουλλές τση καμπουσές απ’ 
αυτές είνη τση «κουρασμένις»! Γω πουλλές φουρές δεν ήβλιπα λαμπρή! τςι φκιάναμι όξου 
μες στου χουράφ’! Άλλες φορές που είχαμι τα πρόβατα κουντά ςτου χουριό, τ’ ανέβαζα 
δρόμου-δρόμου μέχρι τ’ ιρσιώκ(ι) (στρατή αλωνίνου) του χουράφ’, να δω απέναντι γκ(ι) 
ανάστασ’ που πήγινι ςντουν Άγιου Γιώργ(ι)!
Ε, ήβλιπα πια τση μ’ πέρνα του κασσαβέτ’-του παράπουνου! να, έϊτέκις λαμπρές φκιάναμι… 
Κι έτσ’ συνεχίσαμι τη 
ζωή μας, φτάσαμι δω 
που φτάσαμι, γίν(ι)
καμι μπας γέρ’, μι-
γαλώσαμι τα μουρά 
μας, τα βάλαμι ςντουν 
«ίσιου» ντου δρόμου’ 
τση παρακαλούμι 
ντου θιο να τά ‘χ(ι) 
καλά, πρώτα ‘φτά -μι 
ούλα τα πηδιά τ’ κόςμ’ 
κι μιτά μας…»
Καλό ταξίδι μπάρ-
μπα- σπύρο… 

η θεία -αντωνία ζαγκούλη. 


